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حوادث ايران

زمين  لرزه هاى پى در پى
 «حلقه آتش» را لرزاند

اندونــزى: چنديــن 
زمين  لــرزه مناطقــى 
در كشــور زلزلــه خيز 
اندونــزى معــروف به 

«حلقه آتش» را لرزاند.
ســه زمين  لرزه نسبتاً 
قدرتمند روز گذشــته 
بار ديگــر مناطقى در 

اندونزى را لرزاند. 
به گزارش سازمان زمين  شناسى آمريكا، زمين  لرزه نخست 
با قدرت 6.1 ريشتر، 55 كيلومترى شمال غرب «پالو» را 
لرزاند. عمق اين زمين  لرزه 18 كيلومترى سطح زمين و 

زمان آن نيز ساعت 15 به وقت محلى گزارش شده است.
زمين لرزه دوم نيز با قدرت 5.4 ريشتر در 77 كيلومترى 
شمال شرق پالو دقايقى پس از زمين  لرزه نخست به وقوع 
پيوست. ســاعت 3:29 نيز شــمال پالو با زمين  لرزه 4.9 

ريشترى لرزيد.
اين زمين  لرزه ها در منطقه موسوم به «حلقه آتش» به وقوع 
پيوست. اين منطقه به دليل وجود شمار زياد زمين  لرزه ها 
و كوه هاى آتشفشانى به اين نام معروف شده است. هنوز 
از ميزان خســارت هاى جانى و مالى احتمالى گزارشــى 

مخابره نشده است. 
اندونزى در تابستان امسال نيز زمين  لرزه هاى مرگبارى 
را تجربه كرد؛ به  طورى  كه بيش از 500 نفر جان خود 
را از دســت داده و بيش از 390 هزار نفر آواره شده اند. 

(فارس)

ردپاى آزار جنسى در سنا
آمريكا: يكى از زنانى كه مدعى شده، نامزد عضويت در هيئت 
قضات ديوان عالى آمريكا سال ها پيش او را مورد آزار جنسى 

قرار داده است در مجلس سنا عليه او شهادت داد.
«برت كاوانا»، كه از ســوى «دونالد ترامــپ»  رئيس جمهور 
آمريكا به عنوان نامزد عضويت در ديوان عالى آمريكا انتخاب 
شده توسط ســه زن به رفتارهاى نامناســب جنسى متهم 

شده است.
«كريســتين بلازى فورد»  اســتاد روان  شناســى دانشگاه 
«پالو آلتو» اولين زنى بود كه كاوانا را به رفتار نامناسب جنسى 
متهم  كرده است او در جريان يك جشن در مدرسه اى در سال 
1982 مورد آزار از سوى نامزد عضويت در ديوان عالى آمريكا 
قرار گرفته است. اين در حالى اســت كه كاوانا اين اتهامات را 
رد كرده است. كاوانا و فورد هر دو، روز پنجشنبه در جلسه اى 
در كميته قضايى مجلس ســنا شــهادت داده و از خودشان 

دفاع كردند.
برخى از نماينــدگان جمهوريخواه در مجلس ســنا، بعد 
از مطرح شــدن اين اتهامات عليه «كاوانــا» هنوز درباره 
دادن رأى مثبت به او مردد هستند. استماع روز پنجشنبه 
نتيجه تأييد صلاحيت كاوانا در مجلس ســنا را مشــخص 

خواهد كرد. 
«فورد» در بيانيه آغازين خود گفت: زمانى كه در دبيرستان 

بوده اند اين اتفاق رخ داده است. 
او گفت بعد از افشاى نامش در رسانه ها، او و خانواده اش به طور 
مدام هدف آزار و تهديد به قتل قرار گرفته اند و مجبور شــده 
 است به همراه همسرش خانه را ترك كنند و در منطقه اى امن 

زندگى كنند. (فارس)

كلاهبردارى عاشقانه
 در پوشش دانشمند هسته اى!

شــيعه نيوز: معاون مبارزه با جعل 
و كلاهبردارى پليــس آگاهى تهران 
بزرگ از دستگيرى متهمى خبر داد 
كه در پوشش عناوين دولتى و علمى، 
با دادن پيشنهاد ســرمايه گذارى در 
بازار خودرو، اخذ اقامت در كشور هاى 
اروپايــى و وعــده ازدواج، اقــدام به 

كلاهبردارى از خانم هاى جوان و خانواده هاى آن ها كرده بود.
ســرهنگ جهانگير تقى پور گفت: نهم مرداد ماه گذشــته پرونده اى به 
اداره ســيزدهم پليس آگاهى تهران بزرگ ارجاع شــد كه در آن خانم 
جوانى حدود 30 ساله مدعى شد از سوى مردى مورد كلاهبردارى قرار 

گرفته است. 
شاكى به مأموران گفت: از طريق يك شبكه اجتماعى با شخصى به نام 
عليرضا آشنا شدم كه مدعى بود داراى اقامت دائم در كشور آمريكاست و 

همچنين دانشمند فيزيك هسته اى است.
او همچنين مدعى بود كه به جهت انجام پروژه هاى تحقيقاتى به ايران 
دعوت شده است. كمى بعد چند بار حضورى با هم ملاقات داشتيم. به 
همين واسطه به او علاقه مند شدم و او هم به من پيشنهاد ازدواج داد. به 
اين بهانه مرد كلاهبردار وارد جمع خانواده ام شد و با نشان دادن ظاهرى 
آراسته و بسيار موجه توانست اعتماد اعضاى خانواده ام را نيز جلب كند. 
شاكى پرونده در خصوص نحوه كلاهبردارى عليرضا از او و خانواده اش 
هم گفت: پس از جلب اعتماد، روزى عليرضا مدعى شــد كه به واسطه 
ارتباطاتى كه با برخى مديران رده بالا پيدا كرده، مى تواند با شــرايطى 
ويژه اقدام به خريد خودرو از شركت هاى خودروسازى براى من و اعضاى 
خانواده ام كند. ما هم بيش از 100 ميليون تومان به عنوان ثبت نام اوليه 
براى سفارش خودرو به عليرضا پرداخت كرديم، اما با گذشت چند روز، 
ناگهان گوشى تلفن همراه او خاموش شد و ما ديگر از وى هيچ اطلاعى 

نداريم.
طى اين مدت تصور ما اين بود كه به خاطر حساسيت پروژه  تحقيقاتى 
كه عليرضا از آن صحبت كرده بود تلفن همراهش خاموش است، اما 
يك شب زمانى كه من و مادرم براى رفتن به ميهمانى قصد استفاده 
از طلا  و جواهراتمان را داشــتيم متوجه شــديم كــه تمامى آن ها 
ســرقت شــده و آن زمان بود كه فهميديم او علاوه بر كلاهبردارى 
100 ميليون تومانى همه طلا هاى من و ديگــر اعضاى خانواده ام را 

سرقت كرده است.
تحقيقات پليسى نشان مى داد كه علاوه بر تهران، در شهر هاى مشهد، 
اصفهان و كرمان نيز دقيقاً به همين شگرد كلاهبردارى صورت گرفته 

است.
 كارآگاهان با انجام اقدامات ويژه پليســى سرانجام مخفيگاه كلاهبردار 

38 ساله را در شهرستان محمودآباد شناسايى و او را دستگير كردند.
متهم پــس از دســتگيرى بصراحت به ده هــا فقره كلاهبــردارى در 
شهرستان هاى مختلف به شيوه و شــگرد فوق اعتراف كرد و مدعى شد 
طعمه هايش را از سايت هاى همسريابى و شبكه هاى اجتماعى انتخاب 

مى كرده است. 
سرهنگ كارآگاه جهانگير تقى پور، معاون مبارزه با جعل و كلاهبردارى 
پليس آگاهى تهران بزرگ در ادامه گفت: تحقيقات جهت شناسايى ديگر 
شكات و مالباختگان در دستور كار اداره سيزدهم پليس آگاهى تهران 

بزرگ قرار گرفته است.

حوادث جهان

معاون مبارزه با جعل 
و كلاهبردارى پليــس آگاهى تهران 
بزرگ از دستگيرى متهمى خبر داد 
كه در پوشش عناوين دولتى و علمى، 
با دادن پيشنهاد ســرمايه گذارى در 
بازار خودرو، اخذ اقامت در كشور هاى 

 

رحمانى: دختر جوانى كه براى زيبا تر شدن، 
به بينى اش ژل تزريق كرده بود چند روز بعد با 

تغيير فرم دماغش رو به رو شد!
جلوى آينه كه مى ايســتاد، تمامى تمسخرها 
و ايراداتــى كه دوســتانش به فــرم دماغش 
مى گرفتنــد جلوى چشــمانش رژه مى رفت. 
آخر ســر براى نجات از تمامى درد ســرهاى 
خود ســاخته و تغيير شــكل دماغش به يك 
كلينيك زيبايى در مشهد مراجعه مى كند. پس 
از مشاوره هاى صورت گرفته قرار بر اين مى شود 
كه بينى به ظاهر نافرم دختر 23 ساله باتزريق 

ژل، زيبا و خوش فرم شود!
چنــد روز بعد نوبــت تزريق ژل بــه بينى فرا 
مى رسد و دختر جوان در مسير كلينيك زيبايى 
تماماً تصور مى كرد كه بعد از اين اقدام ديگر از 
شر زخم زبان هاى دوســتانش راحت خواهد 
شــد و بينىِ از قبل زيبا تــرى روى صورتش 

خودنمايى خواهد كرد.
در همين تصورات غرق شده بود كه بعد از ورود 
به كلينيك فوراً به محل تزريق ژل هدايت شده 

و كار تمام مى شود!
پس از آن، هــر روز صبح آينه اتــاق خوابش 

همدمش شــده بود و تا بينــى اش را در آينه 
نمى ديد از خانه خارج نمى شــد. چند روز اول 
از همه چيز راضى بود و حتى دوســتانش هم 
زيبايى دماغ او را تحســين مى كردند، اما اين 
شادى به دراز نكشيد و كم كم قسمتى از بينى 
كه به آن ژل تزريق شده بود تغيير شكل داد و 
فرم بينى دختر جوان به هم خورد. همين اتفاق 
موجب شد كه او ديگر روى از خانه خارج شدن 
را نداشته باشد. بينى كه قرار بود سبب اعتماد 

به نفسش شــود حالا موجب افسردگى او هم 
شده بود.

درد ســرهاى دختر جوان فقط به تغيير شكل 
بينى اش ختم نشــد، چرا كه قسمتى از بينى 
گوشــت اضافه آورده بود. حالا ديگر از زيبايى 
بينى خبرى نبود و آرزوى برگشت به گذشته 
هم فايده اى نداشــت. برهمين اساس بود كه 
دختر جوان پس از چندين روز خانه نشــينى 
راهى دادسرا شد و از متخصص زيبايى شكايت 

كرد.
درادامه پرونده به شعبه 202 دادسراى مشهد 
ارجاع و روى ميز بازپرس شــرقى شهرى قرار 
گرفت. قاضى پرونده پس از مطالعه محتويات 
پرونده از كارشناســان هيئت بدوى انتظامى 
ســازمان نظام پزشكى مشــهد مى خواهد تا 
موضوع را بررسى وميزان تقصير را در اين ماجرا 

مشخص كنند.
چند روز بعد هيئت مذكور تشــكيل جلســه 
مى دهــد و نهايتــاً در پايــان بررســى هاى 
كارشناسى، 50 درصد پزشك و 50 درصد هم 

دختر جوان را مقصر اعلام مى كنند.
برهمين اساس آخر هفته گذشته شاكى پرونده 
دوباره به شــعبه 202 فراخوانده شد. در حالى 
كه دختر جوان به نظر كارشناسى اعلام شده 
اعتراضى نداشت به بازپرس پرونده گفت: من 
تصور مى كردم كه اگر اين عمل زيبايى را روى 
صورتم انجام دهم بينى من زيباتر از گذشــته 
مى شود، اما اى كاش به همان كه خدا داده بود 
راضى بودم. حالا ديگر هيــچ راهى برايم باقى 
نمانده چرا كه بينى من گوشــت اضافه آورده 

است و چهره من تغيير كرده است.

دختر جوانى كه به بينى اش ژل تزريق كرده بود با تغيير فرم دماغش روبه رو شد

در آرزوى زيبايى!

جام جم آنلاين: رئيــس اداره اجتماعى 
پليس فتا ناجا از افزايش كلاهبردارى با درج 
آگهى دروغين بر روى ســايت هاى ديوار و 

شيپور خبرداد.
سرهنگ رامين پاشــايى درباره تخلفات و 
درج آگهى هــاى كلاهبردارانه  كه بر بســتر 
ديوار و شيپور منتشــر مى شود، اظهار كرد: 
متأســفانه مسئولان اين ســايت ها نظارت 
دقيق و مناســبى بر آگهى هايى كه منتشر 

مى كنند، ندارند.
وى افــزود: مردم بايد پليس خود باشــند و 
هنگام مراجعه به ســايت ديوار و نمونه هاى 

مشــابه آن براحتــى اعتمــاد نكــرده و 
مراقبت هاى احتياطــى و امنيتى لازم را در 

نظر بگيرند.
اين مقام انتظامى ادامه داد: شهروندان پس 
از انتخــاب كالا يا خدمات در ســايت هاى 
واســطه گر اينترنتى و قبل از هرگونه واريز 
وجهى، از كم و كيف خدمات يــا كالا و نيز 
هويت فروشــنده مطلــع گشــته و از واريز 
هرگونه وجهــى حتى مبالغ كــم به عنوان 

بيعانه خوددارى كنند.
ســرهنگ پاشــايى، آگهى كردن خودرو با 
قيمت پايين تــر از عــرف بــازار، مراجعه 

كلاهبرداران به ســايت هاى ديوار و شيپور، 
تماس با كســانى كه قصد فــروش اجناس 
به صورت عمــده را دارند، فــروش اجناس 
دزدى بر بستر ديوار كه مى تواند سبب بروز 
مشــكلات قضايى و نيز شــبهه هاى شرعى 
بســيارى بــراى افراد شــود و نيز انتشــار 
آگهى با عنوان درخواســت مشــاركت در 
شــركت ســرمايه گذارى معتبر را از جمله 
كلاهبردارى هاى انجام شده در اين سايت ها 

برشمرد.
وى به شــهروندان توصيه كــرد: مراقب 
آگهى هاى فروش كالا بر روى ســايت هاى 

شــيپور و ديوار و... و نيز در خواست هاى 
واريــز آنلاين وجه باشــند چــرا كه فرد 
كلاهبــردار بــه محــض واريز وجــه به 
حســابش، ديگر پاســخگوى تماس هاى 

خريدار نخواهد بود.
رئيس اداره اجتماعى پليــس فتا ناجا در 
پايان از شــهروندان خواســت در صورت 
اطلاع از هرگونه فعاليت مجرمانه در فضاى 
مجازى مراتب را از طريق نشــانى پليس 
 www.cyberpolice.ir فتا به آدرس
بخش مركز فوريت  هاى ســايبرى، با ما در 

ميان بگذارند.

باشــگاه خبرنگاران: فرمانده انتظامى شرق استان 
تهران از دســتگيرى يك زن تبعه بيگانه با بيش از 69 
ميليارد ريال كلاهبردارى به بهانه تهيــه ويزاى كانادا 

خبر داد.
سردار عبدالرضا ناظرى در تشريح جزئيات اين خبر اظهار 
داشت: در پى طرح شــكايت فردى مبنى بر وقوع يك 
فقره كلاهبردارى به بهانه تهيه ويزاى كانادا، بلافاصله 
بررسى موضوع در دســتور كار مأموران پليس آگاهى 

استان قرار گرفت.
فرمانده انتظامى شرق استان تهران افزود: با تحقيقات 
ميدانى پليس مشخص شد متهم با استفاده از وعده هاى 
فريبنده به بهانه تهيه ويزاى خانوادگى كشور كانادا، اقدام 
به كلاهبردارى از افرادى در سراسر ايران كرده و در حال 

حاضر متوارى است.
سردار ناظرى تصريح كرد: مأموران پس از چند روز كار 
اطلاعاتى دقيق، رد وى را در اردوگاه اتباع بيگانه در شهر 

مشهد مقدس مى زنند و با هماهنگى مقام قضايى او را كه 
قصد خروج از كشور داشت دستگير و به پليس آگاهى 

استان تهران منتقل كردند.
اين مقام انتظامى افزود: وى كــه در ابتدا قصد منحرف 
كردن مســير تحقيقات مأموران را با ارائه هويت جعلى 
داشــت، در نهايت پس از مواجهه با ادله محكم پليسى 
به 160 فقره كلاهبردارى به بهانه تهيه ويزاى كانادا به 

ارزش بيش از 69 ميليارد ريال اعتراف كرد.

رئيس اداره اجتماعى پليس فتا خبر داد

افزايش كلاهبردارى در سايت هاى ديوار و شيپور

160 كلاهبردارى 
با وعده
 اقامت كانادا!

 برانكو براى بازى در نيمه نهايى آسيا فقط دو مدافع دارد

پرسپوليس، بدون سد مقابل السد 
«محمد دلاورى» اين روزها چه مى كند؟

صرفاً جهت اطلاع!

قدس راهكارهاى پخش بين المللى فيلم هاى دفاع مقدس را
در گفت وگو با دو تهيه كننده بررسى مى كند

چرا مردم آلمان و فرانسه ندانند؟

دكتر سيد آيت حسينى، استاد زبان ژاپنى دانشگاه تهران
 از وضعيت ادبى اين كشور پس از جنگ دوم جهانى مى گويد

ادبيات مقاومت ژاپنى 
زير تيغ سانسور آمريكايى
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پاييز، وقت زرشك خوران

حسين رسول زاده: «بــار درختى است معروف كه در طعام ها كنند 
و خورند. ميوه اى اســت خوش و ترش كه از آن آش سازند» مرحوم 
دهخدا در لغتنامه گرانســنگش، زرشك را ميوه اى مى داند كه از آن 
چاشــنى غذا و البته آش مى پزند. از آن جايى كه در ســنت غذايى 
پدران و مادران ما رســم بوده كه هــر خوراكى را در فصلش بخورند 
تا از خواص آن بهره كافى گرفته شــود؛ مى شود مهرماه و آبان ماه را 
ماه هاى زرشك خوران هم دانست؛ دوماهى كه مى شود در آن، زرشك 
تازه خورد. در طب ايرانى زرشك، صاف كننده خون و متعادل كننده 
طبع است. به باور پيشــينيان، خوردن زرشك در پاييز سبب صافى 

خون و شست و شوى داخل بدن خواهد شد.

 زرشك تازه، چاشنى غذا
بايد دســتى به آشــپزى داشــته باشــيد تا بدانيد كه بــا محصول 
خوش آب و رنگ و خوش طعمى مثل زرشــك، مى شود هزار و يك 
غذا را خوشــمزه تر پخت. كوكو ســبزى معمول مامان پــز، با اضافه 
شــدن دانه هاى ســرخ رنگ زرشــك، طعم متفاوتى پيدا مى كند و 
ســوپ رشــته اى كه هفته اى چند بار در ســفره غذا حاضر است، با 
چند دانه از زرشــك هاى پر آب، مى تواند سليقه غذايى همه اعضاى 
خانواده را تأمين كند. براى همين اســت كه هر ســال، وقتى فصل 
برداشــت زرشك مى رســد، كدبانوها، به اندازه مصرف يك سالشان، 
زرشك تازه مى خرند.  زرشك تازه البته هميشه مشترى هاى خودش 
را دارد؛ بويژه كه در اين ســال ها، يخچال هــاى خانگى امكان فريز 
كردن محصولات تازه را فراهم كرده اســت. خانم هاى كدبانو، بويژه 
در ســال هاى اخير، خوراكى هاى فراوانى را با چاشــنى زرشك تازه 
مى پزند. علاوه بر اين، زرشــك هاى فريزشده، در ماه هاى گرم سال، 
مى توانــد خوردنى ترش و شــيرين و خوش مزه اى باشــد كه همراه 
بســتنى و شربت مصرف مى شــود. همچنين، هستند خانم هايى كه 
ترجيح مى دهند پلوى دست پختشــان را نه با زرشك هاى خشكيده 

بلكه با زرشك آبدار تزيين كنند.

 آب زرشك؛ ترش و خوش طعم
در بسيارى از روستاهايى كه زرشك كاشته مى شود، آب زرشك هم 

چاشنى ترش بسيارى از غذاهاست. 
آب زرشــك معمولاً از زرشك هاى تازه به دســت مى آيد. هرچند از 
زرشــك خشك هم مى شــود، آب زرشــك تهيه كرد. براى اين كار 
بايد زرشــك خشك را يك شــبانه روز در آب، بخيسانيد و بعد آب 
و زرشــك ها را يك جا در مخلوط  كن بريزيد و صاف كنيد. مايع به 
دست آمده نوشــيدنى گواراى بى مانندى است كه مى تواند چاشنى 
ترش انواع غذاها باشــد. علاوه بر اين، آب زرشك نوشيدنى مناسبى 
براى كاهش وزن و كاهش چربى خون هم هست كه البته حتماً بايد 

با نظر پزشك، مصرف شود. 

 دسر شور و ترش زرشكى 
از زرشك تازه سالاد هم مى شود درست كرد؛ هر چند افزودن زرشك 

به هر سالادى، مى تواند آن را خوشمزه تر كند.
بــراى تهيه ســالاد، مى توانيد نخود، ذرت يا عدس پخته ســرد را با 
مقدارى نعناى تازه خرد شــده مخلوط كنيد و برش هاى ظريف پياز 
را هــم به آن اضافه كنيد. روغن زيتون هم مى تواند به كامل شــدن 
ســالاد كمك كند. زرشك تازه را هم آخر كار به سالاد اضافه كنيد و 
ببينيد چه تركيب خوشمزه اى مى شود؛ سالادى كه مى توان آن را به 
جاى يك وعده غذا هم مصرف كرد. اين ســالاد با استفاده از كنسرو 
نخود پخته در پنج دقيقه آماده مى شــود و به كار جماعت كم وقت 
هم مى آيد. اما دســر ترش و شور متفاوتى هم مى شود از زرشك تازه 
ســاخت. براى اين كار، مقدارى زرشك تازه را در يخچال بگذاريد تا 
منجمد شود. زرشك هاى يخ زده را در بستنى خورى بريزيد، مى شود 
روى آن ها اندكى نمك و گلپر هم ريخت تا طعم ترش و شــور دسر 

را كامل كند. 

 آش زرشك، آش خراسانى
در خراســان كه فهرســت بلندبالايى از آش ها دارد، آش زرشك هم 
آشى متداول است. آش زرشــك، مجموعه اى از سبزى ها و حبوبات 

است كه با آب زرشك يا زرشك تازه مى پزد. 
مادرها و مادربزرگ ها، ســبزى آش را يعنى تره، جعفرى، شنبليله و 
اســفناج را پاك كرده و خرد مى كننــد و همراه يكى دو پيمانه برنج 
يا بلغور، مى گذارند بجوشــد. برنج يا بلغور كه پخت و لعاب پس داد، 
پياز تف داده شده و ادويه را به آن اضافه مى كنند. سپس قدرى گلپر 
نــرم هم در آش ريخته نعناع داغ را آماده مى كنند تا آن را روى آش 
بريزند. آب زرشــك يا زرشــك تازه در آخرين مرحله به آش اضافه 
مى شود.  آش زرشــك، مى تواند حبوبات هم داشــته باشد. مادرها 
و مادربزرگ هــا براى ايــن كار، حبوبات را جداگانه مى جوشــانند و 
هنگامى كه برنج يا بلغور لعاب داد، حبوبات را به آش اضافه مى كنند. 
اين آش، معمولاً با نعناداغ فراوان خورده مى شــود تا سردى زرشك 

را كم كند.

«سيد صادق ســجادى»، باغدار است. باغ او البته با 
تعريفى كه از باغ هاى سرسبز و خرم در ذهن داريم، 
تفاوت دارد. روســتاى آبا و اجدادى حاج صادق در 
دل بيابان هاى خشك و پرت افتاده حاشيه كوير قرار 
گرفته است؛ جايى كه سفره آسمان آن قدرها گشاده 
نيست و زمين، لب هاى خشــكيده اى دارد. باغ او، 
رديف بى پايان بوته ها و درختچه هايى است كه حالا 
در اول پاييز، انگار به گل نشسته باشند، شاخه هاى 
يكدست سرخ شان را به هر سويى دوانده اند. پشت 
اين سرخى خوش رنگ اما خشكى خاك، جا خوش 
كرده است. باغ حاج صادق، آن قدرها سبزى ندارد. 
نه از درخت هاى تنومند سايه  دار خبرى است و نه 
از علف هاى بلند كه بوى سبزى و خنكى را در هوا 
مى پراكنند. كوير انگار بخواهد حضور مقتدرانه اش را 
يادآورى كرده باشــد، حتى اين جا در دل باغ هاى 
منطقه  هم خودش را به رخ مى كشد. سبزى مختصر 
بوته ها، اين  جا، زير پيرنگى از خاك، پنهان شــده 
اســت. خاكِ اين جا اما مهربان است و سخاوتمند؛ 
آن چــه در اين خاك به عمــل مى آيد را در كمتر 
خاك بارآورى مى توان ســراغ گرفت. خاك خشك 
حاشيه كوير، هديه اش را يا به شكل گل هاى بنفشى 
نشان مى دهد كه كلاله هاى خوش عطر آن، آشناى 
ديرينه اين جغرافياســت و زعفران نام دارد؛ و يا به 
شكل شاخه هاى به خوشه نشسته اى كه ميوه هاى 
ريزريز ترش و پرآبش، سال هاست طعم آشنايى در 
سفره ايرانى ها دارد. باغ حاج صادق، ميزبان همين 
شاخه هاى به خوشه نشسته است. باغ حاج صادق، 

زرشك  زارى است از انبوه زرشك  زارهاى قاينات. 

 پاجوش ها، قنداق مى شوند
قائنات نزديك 400 روستاى كوچك و بزرگ دارد. 
روســتاى «وزِق» هم يكى از همان هاست؛ روستايى 
كوچك در نزديكى شهر سده(آرين شهر) كه روزگارى 
بسيار آبادتر از امروز بوده است. دو امامزاده، يك قلعه 
تاريخى و چندين قنات، نشان مى دهد كه روستاى 
پرت افتاده وزق، روزگارى، آبادى پررونقى بوده است.
عمده محصولات زراعى در وزق، مثل همه قاينات، يا 
زعفران است، يا عناب و يا زرشك. در خاك خشكيده 
حاشيه كوير، انارهاى شيرينى هم به عمل مى آيد و 
آلوهاى آبــدار. قنات هاى منطقه همچنان مختصر 
آبى دارند و روش هاى نوين آبيارى و باغدارى هم به 
كمك آمده تا كشت و كار در اين بيابان هاى كم آب، 
بيشــتر و بهتر از گذشته انجام شود. به مدد همين 
شيوه هاست كه زرشك  كارى در اين سال ها در همه 
قاينات رونق بيشترى گرفته است. باغ هاى وزق هم 
عمدتاً، باغ هاى زرشــك، آن هم زرشك بدون دانه، 
است. حالا سال هاست كه در همه دشت و دامنه ها 
مى شود رديف بوته ها و درختچه هاى زرشك را ديد 
كه پهلو به پهلوى هم داده اند تا يكدستى خاكى رنگ 
مناظر منطقه را به سبزى و سرخى، ميهمان كنند. 

كشــاورزها نهال هاى زرشــك را يا درنهالستان ها 
تهيه مى كنند يا خودشــان در باغ هايشــان توليد 
مى كنند. بهترين راه تكثير درخت زرشك استفاده 
از پاجوش هاست. كشــاورزها از آذرماه تا نيمه دوم 
اســفند، يعنى بعد از برگ  ريزان تا هنگام بيدارى 
درختچه ها، پاجوش هاى دوســاله را از بيخ درخت 
با ريشــه مى كنند و در زمين مســاعد مى كارند. 
كشــاورز هاى قاينى روش ديگرى هم براى تكثير 
درختچه هاى زرشك دارند. آن ها پاييز كه مى شود، 

شــاخه هاى بلنــد و جــوان زرشــك را در خاك 
مى خوابانند. شاخه ها دو تا سه ماه بعد، در اسفندماه 

آماده جدا شدن هستند. 
ريشه زرشك در برابر هوا حساس است. كشاورزها 
وقتى پاجوش ها يا شاخه هاى خوابانده را از زمين در 
مى آورند، آن ها را بلافاصله در جايى كه از قبل آماده 
كرده اند، مى كارند يا با اندكى خاك در كيســه هاى 
كوچك پلاستيك مى پيچانند تا در موعد مناسب 
بكارند. كشــاورزهاى قاينات به ايــن كار، «قنداق 
كــردن» مى گويند. درختچه هاى باغ حاج صادق، با 

همين روش ها و به دست خودش زياد شده اند. 

 نهال هايى كه مثل اولاد آدم هستند
درختچه هــاى بــاغ حاج صــادق، مثــل دختر و 
پسرهايش، هر كدام شان ســنى دارند. رديف هاى 
انتهايى باغ، قديمى ترين درختچه هاســت كه پاييز 
امســال چهارده سالشــان شده اســت. تازه ترين 
درختچه ها هم پنج سال دارند و امسال اولين سالى 
اســت كه به خوشه نشســته اند. نهال هاى زرشك 
معمولاً از چهار يا پنج سالگى محصول دادنشان را 

شروع مى كنند. 
براى درختچه هاى زرشك، همه چيز از بهار شروع 
مى شــود. ارديبهشت كه مى رســد، درختچه هاى 
زرشــك به گل مى نشــينند. گل هاى زرد زرشك ، 
زيبايى خيره كننده اى به باغ هاى زرشك مى دهند. 
گل ها آن قدرها دوامى ندارند. بعد از آن رســيدگى 
به درختچه هاى زرشك آغاز مى شود تا خوشه هاى 

سبزشان، آرام آرام جان بگيرند. 
پيرمرد، شــب ها و روزهاى فراوانى را به ياد مى آورد 
كــه در گرماى مردادماه حاشــيه كوير، مشــغول 
رسيدگى به باغش بوده است. چيدن علف هاى هرز، 
قيم گذاشتن براى درختچه ها، آبيارى، هرس و بيل 

زدن پاى درختچه ها، تنها بخشــى از كار مداوم در 
باغ هاى زرشك است. حاج صادق مى گويد: «نهال ها، 
مثل اولاد آدم هســتند. كســى را مى خواهند كه 
مواظب شان باشد و تر و خشك شان كند.» مى خندد 
كه: «ديده ايد مادرها نصف شب از خواب مى پرند تا 
به نوزادشان شير بدهند يا تميزش كنند؟ نهال هم 
همين است. رســيدگى مى خواهد. شب و روز هم 
نمى شناسد.» حاج صادق، شب هاى مهتابى را دوست 
دارد. او مى گويد: «شب ها راحت تر مى شود بيل زد، 

آب گرفت و كار كرد.»
درختچه هاى زرشــك، بسته به فصل بين 8 تا 12 
روز يك بار به آبيارى احتياج دارند؛ هرچند با آبيارى 
بســيار كمتر هم، مى توانند زنده بمانند و محصول 
بدهند. حاج صادق توضيــح مى دهد كه: «قديم ها، 
آبگيرى، كار ســختى بود. هر باغ، بســته به رديف 
درخت هايش، چندين و چند «برق» داشت. برق ها 
مسير پيمايش آب در كرت يا باغ هستند. برق ها را 
با بيل مى بستيم و باز مى كرديم تا سرتاسر باغ، آب 

بخورد. حالا كارها راحت تر شده است.»

 شاخه هاى پر خوشه و پر تيغ
با وجود راحت تر شدن كارها، زرشك  كارى همچنان، 
كار ســختى به حساب مى آيد؛ بويژه وقتى خوشه ها 
مى رسند و آماده برداشت مى شوند. زرشك ها هرچه 
بيشتر روى شاخه ها بمانند، پرآب  تر مى شوند؛ البته اگر 
باران و سرماى پاييزى اجازه بدهد. نيمه دوم مهرماه 

تا پايان آبان ماه معمولاً زمان برداشت محصول است.
شاخه هاى زرشك، خارهاى سفت و سختى دارند كه 
براحتى مى توانند پوست دست را بخراشند. برداشت 
زرشــك چندين روش دارد. روش هايى مثل ضربه 
زدن به درختچه ها و تكاندن شان يا چيدن خوشه ها 
با دســت. در قاينات اما متداول ترين روش برداشت، 
چيدن سر شاخه هاست. كشاورزها با دستكش هاى 
ضخيم و قيچى هاى باغبانى، كار برداشت زرشك را 
آغاز مى كنند. قديم ها هم كه خبرى از دستكش هاى 
ضخيم صنعتى نبوده، كشــاورزها با نمدپيچ كردن 

دستشان، سراغ زرشك ها مى رفته اند.
حاج صادق مى گويد: «سرشاخه هايى را مى چينيم 
كه خوشه هاى بيشترى دارند. چيدن سرشاخه ها هم 
مهارت مى خواهد. شاخه ها كه چيده بشوند، راحت  تر 
مى شود دانه هاى زرشــك را جدا كرد. اين بهترين 
كارى اســت كه مى شود كرد و الا دانه هاى زرشك، 

مى تركد و محصول از كيفيت مى افتد.» 
چيدن سرشاخه ها، عملاً هرس كردن درختچه ها هم 
هست و الا انبوه شاخه هاى درهم تنيده زرشك، به 
هر سويى مى دود و درختچه ها را از توليد محصول 
مناســب، مى اندازد. سرشاخه ها كه چيده مى شود، 
كار برداشــت زرشك هم آسان مى شود. حالا نوبت 
خانم هاى خانواده است تا به كمك بيايند و زرشك ها 
را «پاك» كنند؛ هرچند بسيارى از خانم هاى قاينى 

در برداشت زرشك هم مشاركت دارند. 
حاج صادق توضيح مى دهد كه: «معمولاً از هر چهار 

كيلو زرشك تازه، يك كيلو زرشك خشك، به دست 
مى آيد.»

 يخاب زمستانى، آخرين آبيارى
با پاك كردن سرشــاخه ها، كار برداشت زرشك به 
پايان مى رســد كار حاج صادق اما در باغ، همچنان 
ادامه دارد. حتى در فصل هاى سرد سال، نهال هاى 
زرشــك به آبيارى احتياج دارند. او اولادش را حتى 
پس از پايان فصل برداشــت زرشــك هم فراموش 
نمى كند. شــاخه ها و پاجوش هايى هم هستند كه 
مى توانند درختچه هاى تازه باغ باشند و در سال هاى 
آينده، به بار بنشــينند و باغ را پــر رونق تر كنند. 
هرس درختچه ها كمك مى كند تا آن ها در ســال 
بعد، بارآورى بهترى داشــته باشند. بيل زدن پاى 
درختچه ها هم به رشــد بهترشان، كمك مى كند. 
درخت ها به كود هم احتيــاج دارند. علاوه بر همه 
اين ها، اولين برف زمستانى كه ببارد و يخبندان ها كه 
شروع بشود، حاج صادق بايد سرى به زرشك زارش 

بزند. 
آخرين آبيارى هاى باغ در زمستان انجام مى شود؛ آن 
هم درست وقتى كه ســرما به اوج خودش رسيده 
باشــد. سرماى زمســتان در دشــت  كويرى، سوز 
بيشترى دارد. با اين آبيارى، كه كشاورزهاى قاينى به 
آن «يخاب» مى گويند، عملاً درختچه هاى زرشك در 
بهار سال بعد، آفت كمترى دارند. آبيارى درختچه ها 
در اين فصل كه با يخ زدن زمين همراه است، آفت ها 
را كه در دل گرم خاك جا خوش كرده اند، مى كشد 
تا درختچه هاى زرشــك، ارديبهشت ماه، دوباره به 
شــكوفه بنشينند و يك سال پر رونق ديگر را براى 
زرشك كارها نويد بدهند؛ ســالى پر از خوشه هاى 
ترش زرشك كه كام كشــاورزهاى حاشيه كوير را 

شيرين مى كند. 

برش

درختچه هاى باغ حاج صادق، مثل 
دختر و پسرهايش، هر كدام شان 
ســنى دارند. رديف هــاى انتهايى 
درختچه هاست  قديمى ترين  باغ، 
كه پاييز امســال چهارده سالشان 
شده است. تازه ترين درختچه ها 
هم پنــج ســال دارند و امســال 
اولين ســالى اســت كه به خوشه 

نشسته اند

10

 مردم/ حســن احمدى فــرد  حالا كه 
ايــن مطلــب را مى خوانيد، پيرمــردى كه در 
عكس هاست، درگذشته اســت؛ هرچند او در 
عكس هايش همچنان زنده است و قصه اى كه 
يك روز پاييزى، براى ما از پيشه آبا و اجدادى اش 
گفت. قصه او، قصه همه كشاورزهايى است كه 
از خاك تفتيده حاشيه كوير، رزق حلال  شان را 
برداشت مى كنند. خوانندگان اين گزارش، او را 

به قرائت فاتحه اى، ميهمان كنند. 

زرشك  زارهاى قاينات در خراسان جنوبى اين روزها به بار نشسته اند

خوشه هاى ترش

كشاورزان خراسان جنوبى  اين چند هفته مشغول برداشت محصولاتشان هستند 
روز هاى زرشكى

قاينات، نام شهر «قاين» و آبادى هاى اطرافش است. شهرستان 
قاينات در شمال شرق خراسان جنوبى قرار گرفته است. اين 
جغرافيــاى كويرى را كه مى تــوان از آن به عنوان پايتخت 
زرشــك هم ياد كرد، از شمال به شهرستان هاى «خواف» و 
«گناباد» در اســتان خراســان رضوى، از غرب به شهرستان 
«ســرايان»، از جنوب به شهرســتان «بيرجند» و از شرق به 
شهرستان «زيركوه» در خراسان جنوبى، محدود است. مركز 
اين شهرســتان، شهر قاين است كه در دل دشتى به همين 
نام، جا خوش كرده اســت. قاين در مســير بزرگراه آسيايى 
مشهد به زاهدان قرار دارد. از اين شهر كويرى تا مشهد، 370 
كيلومتر و تا تهران، 1300 كيلومتر راه است.  اين جغرافياى 
كويرى به گواه اكتشــافات باستان شناسى، تاريخى 30 هزار 
ساله دارد. «آرتاگوانا» نام باستانى اين منطقه است. در سفرنامه 
«سر پرسى سايكس» ژنرال و جغرافيدان انگليسى، به استناد 
متــون كهن، آمده كه در 328 قبــل از ميلاد، 13 هزار نفر 
از مدافعان قاينات به مقابله با لشكر انبوه «اسكندر مقدونى» 
پرداخته اند. اين سند تاريخى نشان مى دهد كه قاين و قاينات 
در روزگار باستان، سرزمينى آباد بوده است؛ جغرافيايى كه 

بعدها جزيى از ولايت «قُهستان» در خراسان تاريخى شد. 
وسعت قاينات بيش از 7000 كيلومتر مربع است و 3 بخش، 
8 دهســتان و 373 روستا دارد. روســتاى «وزِق» هم يكى 
از همان روستاهاست؛ روســتايى كوچك در نزديكى شهر 
سده(آرين شهر) كه روزگارى بسيار آبادتر از امروز بوده است. 
دو امامزاده، يك قلعه تاريخى و چندين قنات، نشان مى دهد 
كه روستاى پرت افتاده وزق، روزگارى، آبادى پررونقى بوده 

است.

در روزهاى برداشــت محصول، همــه خانم هاى خانواده، 
مشغول پاك كردن زرشك هستند. حتى فاميل هاى دور 
و نزديك هم مى آيند تا در برداشت زرشك، كمكى بكنند؛ 
دورهمى هاى خانوادگى، سبب مى شود تا زرشك ها زودتر 
پاك بشوند؛ بماند بخش عمده اى از محصول زرشك هم 

به همان شكل سرشاخه اى، راهى بازار مى شود.
خانم ها دور ســفره هاى بــزرگ مى نشــينند و تند تند 
شــاخه هايى را كه وسط سفره تلنبار شــده برمى دارند 
و زرشــك هايش را جدا مى كنند. كنار دســت هر خانم، 
يك كاســه بزرگ پر از دانه هاى زرشــك است و تلى از 
شاخه ها كه زرشك هايش پاك شــده است. آن هايى كه 
زرشك پاك مى كنند، بايد مراقب باشند تا حتى المقدور 
زرشــك ها بدون دم، پاك بشــوند. البته بايد مراقب بود 
تا دانه زرشــك، نتركد. تلنبار شدن دانه هاى زرشك هم 
مى تواند به آن ها آســيب بزند. زرشك تازه، آبدار است و 
مناسب انبار شدن نيســت. براى همين هم زرشك هاى 
پاك شــده، در اتاق هاى آفتابگير يا روى پشت بام ها پهن 

مى شوند تا خشك بشوند. 

خانواده حاج صادق هر ســال، روزهاى برداشــت زرشك 
كه مى شــود، به كمك او مى آيند. دخترها و پســرها و 
عروس ها و دامادها مى آيند تا در كار زرشــك  پاك  كنى، 
كمكى كرده باشــند. آن ها دانه هاى پاك شده زرشك را 
زير آفتاب پهن مى كنند تا خشــك بشود. بعد هم نوبت 
چهارشــاخ زدن مى رسد كه كمك مى كند تا زرشك هاى 
خشك شده از خار و خاشــاك، جدا بشوند و براى روانه 

شدن به بازار، آماده بشوند. 

30 هزار سال تاريخ در پايتخت زرشك زرشك پاك كنى؛ دورهمى هاى خانوادگى
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همراه با تاريخ

خبر

شهيدِ ايرانى روز عاشورا
در منابع مربوط به قيام امام حسين(ع) از غلامى ترك با تبار ايرانى، سخن 
به ميان آمده اســت كه در كربلا به شــهادت رسيد. برخى او را «واضح» و 

برخى ديگر «اسلم بن عمرو» خوانده  اند.
نقل شده است كه وى قارى قرآن، داناى به زبان عربى و در مواقعى كاتب 
امام حسين(ع) بوده است. هنگام هجرت امام حسين(ع) از مدينه به مكه 
و از آنجا به كربلا، همراه آن حضرت بود. روز عاشورا از امام(ع) اذن ميدان 

گرفت و آهنگ پيكار كرد. 
«ســماوى» رجز زير را به اين غلام نسبت داده است: «أمَيرى حُسَيْن وَنعِْمَ 
الاْمير/ سُرورُ فُؤادَ البَشيرِ النَّذير؛ فرمانده من حسين(ع) است و چه خوب 

فرماندهى! -همانا او- مايه شادمانى قلب رسول خدا(ص) است».
غلام پس از مبارزه  اى شجاعانه و كشتن شمارى از آن قوم تبهكار، سرانجام 
بر اثر فراوانى جراحات بر زمين افتاد و با اندك توانى كه در بدن داشــت، 
به ســوى امام حسين(ع) اشاره كرد. حضرت به بالين وى آمد و دست در 
گردنش انداخت و صورت بر صورت او گذاشــت. غلام چشــم گشوده، با 
ديدن امام(ع) تبسّــمى كرد و گفت: «مثل من - سعادتمند- كيست كه 
فرزند رسول خدا(ص) صورتش را بر صورتم نهاده است!» و آنگاه به ديدار 

پروردگار شتافت.
منابع:

مامقانى، عبداالله، تنقيح المقال، ج9، ص326.
سماوى، محمد بن طاهر، إبصار العين فى انصار الحسين(ع)، ص95-96.

آيت االله علم الهدى در جمع طلاب و روحانيون مشهد: 
حوزه موقعيت شناس باشد

آيــت االله  معــارف: 
با  الهدى  علم  سيداحمد 
اشــاره به لزوم خدمت به 
مردم و دشــمن شناسى، 
گفت: براى همــه ما در 
حضرت  دربانــى  عرصه 
موقعيت  االله(عــج)  بقية 

شناسى مهم است.
امام جمعه مشهد در مراسم آغاز سال تحصيلى حوزه علميه خراسان در 
مشــهد، ارزش افراد را در محضر ولى عصر(عج) به نسبت خدمتگزارى 
دانســت و گفــت: ائمه اطهــار(ع) به علــم، فضل، دانــش، موقعيت و 
سخن آورى هاى ما احتياجى ندارند و ارزش ما به اين است كه كدام نوكر 

خدمتگزارى به محضر امام عصر(عج) را بهتر انجام مى دهد.
عضو شــوراى عالى حوزه علميه خراســان افزود: لشكر دشمن در همه 
موقعيت هاى اجتماعى ما وارد شــده است و در همه عرصه ها بايد با آن 

مبارزه كرد و با هر فكر انحرافى كه همراه دشمن قرار بگيرد، جنگيد.
نماينده ولى فقيه در خراسان رضوى با تأكيد بر اينكه متأسفانه امروز در 
مسائل داخلى شرايط جنگ «حنين» را داريم، گفت: آدم ها دنبال موقعيت 
و ثروت هستند و براى ما موقعيتى پيش آمده كه بايد يك تنه در مقابل 
صدها نفر بايســتيم، لذا وظيفه طلاب در حال حاضر نســبت به جنگ 

تحميلى سنگين تر است.

حجت الاسلام پناهيان:
دولت و مسئولان زمينه زيارت اربعين را فراهم كنند

رسا: اســتاد حوزه علميه گفت: دولت و مسئولان اگر زمينه زيارت اربعين 
حســينى را براى مردم كه مريدان امام حســين(ع) هستند هموار نكنند، 

خداوند آنان را عاقبت بخير نخواهد كرد.
حجت الاسلام والمسلمين پناهيان در مراسمى كه در دانشگاه هنر برگزار شد، 
درباره اهميت زيارت امام حســين(ع) گفت: امسال با گرانى هايى كه وجود 

دارد نبايد زيارت اربعين كمرنگ شود.
اين خطيب مشهور با بيان اينكه در گذشته براى اينكه مردم به زيارت امام 
حســين(ع) بروند دستشان را قطع مى كردند، گفت: شرايط اقتصادى نبايد 
مانع حضور در زيارت اربعين شــود. يكى از عوامل قوت بندگان الهى شيوه 
برخورد حضرت حق در پاداش دادن عبادات و انجام اعمال صالح فرد است 

كه در آخرت به انسان عطا مى شود.

 معارف / ســيد مصطفى حســينى راد   
نگاه به تاريخ و تأمل در آن، عبرت هاى زيادى براى 
انسان دارد. قرآن كريم بارها و بارها انسان ها را به 
مطالعه و تأمل در احوال پيشينيان و دقت نظر در 
تاريخ اقوام گذشته فرا مى خواند و در سوره مباركه 
«حشر» مى فرمايد: «فَاعْتَبِروُا ياَ اوُلىِ الابَصَْارِ» يعنى 

«اى صاحبان بينش، عبرت بگيريد».
سرنوشت اقوامى مانند قوم نوح، قوم لوط، قوم عاد، 
قوم ثمود، بنى اسرائيل و... به تفصيل در قرآن كريم 
بيان شده و هر بار در پايان به گونه اى از انسان ها 
خواسته شــده اين آيات خدا را مورد عبرت خود 
قرار دهند، چنانكه در پايان قصه قوم ثمود و پس 
از نازل شدن عذاب بر آنان كه پيامبر خدا حضرت 
صالح را مورد اســتهزا قرار دادنــد و ناقه صالح را 
كشتند، مى فرمايد: «فَأخََذَهُمُ العَْذَابُ إنَِّ فيِ ذَلكَِ 
لآَيةًَ وَمَا كَانَ أكَْثَرُهُمْ مُؤْمِنِينَ»؛ يعنى آنگاه آنان را 
عذاب فرو گرفت قطعاً در اين [ماجرا] عبرتى است 

و[لى] بيشترشان ايمان  آورنده نبودند.

 ظلم تاريخى كوفيان
داســتان مردمان كوفه و شام و ظلم عجيبى كه 
در حق اسلام و خاندان پيامبر(ص) كردند نيز از 
آن ماجراهاى تكان دهنده در تاريخ است كه بايد 
ديد و عبرت گرفت. داســتانى كه جزئياتش هر 
انسان صاحب وجدانى را منقلب مى كند و حتى 
همان كسانى كه اين جنايت هولناك را رقم زدند 
و خانواده ها و فرزندانشــان نيز از امواج خروشان 
بعدىِ اين جنايت، متأثر شــدند اما چه سود كه 

ديگر دير شده بود.
امروز نوزدهم محرم، سالروز حركت اسراى كربلا 
از كوفه به ســمت شام است. اسراى كربلا كه در 
ميان آنان چهره هاى تابناكى مانند امام سجاد(ع)، 
زينب كبرى(س)، امــام محمد باقر(ع) كه طفل 
چهار ساله اى بودند و شمارى از فرزندان و خانواده 
سيد الشهدا(ع) و امام حسن(ع) و ديگر وابستگان 
حضور داشتند، بنا بر اقوال موجود، شامگاه عاشورا 
و پس از آنكه حضرت سيدالشــهدا(ع) و ياران و 
فرزندانشان به شهادت رسيدند و خيمه هاى آن ها 
غارت و ســوزانده شد، در آن سرزمين غمبار نگه 
داشته شدند و عصر روز بعد يعنى يازدهم محرم 
به سمت كوفه حركت داده شدند. شيخ مفيد در 
ارشاد مى نويســد: «مأموران عمر سعد، زنان اهل 
بيت را از كنار اجســاد شــهدا عبور دادند. زنان 
خانواده امام حســين(ع)، در آن حال ناله كرده و 
بر صورت هايشان مى زدند. چنانكه از قرة بن قيس 
نقل شده، حضرت زينب(س)، وقتى از كنار بدن 
برادرش امام حسين(ع) مى گذشت، از شدت غم 
سخنانى گفت كه دوست و دشمن گريه كردند». 

همچنين بنابــر آنچه ابن ابى الحديد در شــرح 
نهج البلاغه نوشته اســت، اسيران كربلا، سوار بر 
مركب هايــى بدون جهاز، به كوفه برده شــدند و 
مردم به تماشاى آن ها پرداختند و در همين حال 

زنان كوفى از ديدن اسرا گريه مى كرده اند. 

 ما رَايَْتُ اِلاّ جَميلا
كاروان اسراى كربلا بنا بر نقلى كه از شيخ مفيد 
موجود اســت در روز دوازدهــم محرم وارد كوفه 

شــدند. مأموران عمر سعد خبيث كه چهره افراد 
پيروز در جنگ را بــه خود گرفته بودند، خانواده 
سيدالشــهدا(ع) را از ميان كوچه هاى كوفه عبور 

دادند و به قصر عبيداالله بن زياد رساندند.
بر اساس آنچه شيخ مفيد در «ارشاد» گزارش كرده 
است، در قصر عبيداالله گفت و گوى سختى بين 
او و حضرت زينب(س) در گرفته اســت. لشــكر 
كوفه و شام سعى كردند هر چه مى توانند اسيران 
كربلا را تحقير كنند اگرچه اهل بيت(ع) و اولياى 
خــدا و مؤمنان به هيچ وجه به ذلت باطنى دچار 
نمى شــوند و همه اين ها ظاهر كار است. خطبه 
حضرت زينب كبرى(س) بــر دروازه كوفه مردم 
خواب زده اين شهر را بيدار كرد و موجب نگرانى 
مأموران عبيداالله شــد. آن ها به ســرعت كاروان 
اسرا را به ســمت دارالاماره بردند. در آنجا تعبير 
اين اســت كه «دخلت زينب(س) على ابن زياد و 
عليهــا ارذل ثيابها و هي متنكره»؛ يعنى حضرت 
زينب كبرى(س) بر ابن زياد وارد شــد در حالى 
كه خود را مخفى مى كرد و كهنه ترين لباس ها را 

بر تن كرده بود. 
اينجاست كه آن سؤال و جواب تاريخى بين پسر 
مرجانه و دختر اميرالمؤمنين(ع) رخ مى دهد. ابن 
زياد سؤال كرد كه اين كيست؟ وقتى گفتند كه 
اين بانو زينب كبرى(س) اســت شــروع كرد به 
بددهنى كــردن و حرف هايى را به اهل بيت (ع) 
نســبت دادن و زخم زبان زدن، از جمله اينكه به 
زينــب كبرى(س) گفت: «كَيْــفَ رَايَتِْ صُنْعَ االلهِ 

باِخَيكِ؟» كار خدا را با برادرت چگونه ديدى؟
دختر اميرالمؤمنين(ع) با شــجاعت و قاطعيت 
فرمودند: «ما رَايَتُْ الاِّ جَميلا» يعنى هيچ چيز غير 
از زيبايى نديدم! اين جمله اى اســت كه تاريخ را 
تكان مى دهد و نه تنها رعشــه بــر اندام ابن زياد 
مى اندازد و او را در حالت انفعالى قرار مى دهد بلكه 
زمينه اى مى شود براى افشاگرى هاى بعدى زينب 
كبرى(س) و پســر برادرش حضرت ســجاد(ع). 
همين جاست كه به نوشــته ابن اعثم كوفى در 
«الفتوح» تلاش ابن زياد براى به شهادت رساندن 

امام سجاد(ع) با واكنش قاطع زينب كبرى(س) 
مواجه مى شــود و او از اين جنايت بزرگ، صرف 

نظر مى كند.

 حركت به سوى شام
ابن زياد، ماندن اســرا در كوفه را صلاح نمى بيند. 
از ســويى فرمان يزيد از شام به او مى رسد كه هر 
چه زودتر كاروان اسراى كربلا و اموال غارت شده 
را به همراه ســرهاى شهيدان كربلا، به دربار شام 

بفرستد.
در ادامه ابن زياد دستور داد كه امام زين العابدين(ع) 
را با زنجير ببندند. سربازان دست هاى مبارك آن 
حضرت را با زنجير به گردنش بستند و او را سوار 
بر شــترى بدون جهاز كردند و اين نهايت ظلمى 
بود كه بر ولىّ خدا روا داشــتند. كارى كه اشك 
از چشمان غم ديده حضرت زينب(س) و خانواده 
سيد الشهدا(ع) جارى كرد. امام باقر(ع) در اين باره 
از قول پدرش امام زين العابدين(ع) نقل مى كند: 
«مرا بر شترى لنگ ســوار كردند، بدون روپوشى 
و جهازى و سر سيدالشهدا(ع) بر نيزه  بلندى بود 
و زنان بر اشــتران پالان دار پشت سر من بودند و 
جماعتى كه ظلم و ستم را از حد گذرانده بودند، 
با نيزه ها در جلو و عقب و اطراف ما بودند. هر گاه 
يكى از ما مى گريست، سرش را با نيزه مى كوبيدند 
تا آنگاه كه وارد دمشق شديم و كسى فرياد زد:« اى 

اهل شام، اين ها اسيران خارجى هستند».

 كرامات سر مقدس در مسير شام
تاريخ، حوادث ميان راه شــام را مشخص نكرده 
اســت كه حاملان ســرها چند منزل، استراحت 
كردند و چه بر آن ها گذشــت. مهم ترين واقعه اى 
كه ثبت شــده داستان تسبيح گفتن شب هنگام 
سر مقدس سيدالشــهدا(ع) در اولين منزل است 
و حكايت عجيب راهب مســيحى كه سر مقدس 
را در برابر پرداخت 10  هزار درهم براى يك شب 
از «خولى» به امانت گرفت و با سر مقدس حضرت 
امام حسين(ع) تا صبح نجواها كرد و رازها گفت 

و اشك ها ريخت.
ابن شهر آشــوب مى گويد: يكى از كرامات امام، 
زيارتگاه هايى است كه از سر ايشان به جاى مانده 
است. در كربلا و در شهرهاى ديگر در مسير عراق 
به شام از جمله عسقلان، موصل، نصيبين، حماه، 
حمص، دمشــق و ديگر مكان هــا چنين آثارى 
بر جاى مانده است. ســر مقدس امام(ع) در اين 
مكان ها، زيارتگاه هاى معروفى دارد و كرامت هاى 
فراوانى هم از ســر مقدس سيد الشهدا(ع) در اين 

مسير نقل شده و آثارى نيز بر جاى مانده است.
حاملان سر نزديك هر شهرى مى رسيدند جرئت 
نداشــتند كه وارد شوند، زيرا مى ترسيدند قبايل 
عرب عليه آن ها شــورش كنند و ســر را از آن ها 
بگيرنــد؛ بنابراين از بيراهه مى رفتند و فقط براى 
آذوقه، شخصى را مى فرستادند و مى گفتند اين سرِ 
يك «خارجى» (خارج شده از دين و خروج كننده 

بر خليفه) است!
مسير دقيق حركت اسيران از كوفه تا شام مشخص 
نيســت اما برخى بر اين عقيده اند كه با توجه به 
اماكن منسوب به امام حسين(ع)، مى توان مسير 
حركت اســيران كربلا را مشخص كرد؛ از جمله 
مقام رأس الحسين(ع) و امام زين العابدين(ع) در 
دمشق،  مقام هاى حِمص، حماء، بعلبك، حَجَر و 
طُرح. برخى از اين اماكن كه از شــهرت بيشترى 
برخوردارند، عبارتند از: مقام رأس الحسين(ع) در 
موصل كه به گفته هروى اين مقام تا قرن هفتم 

وجود داشته  است.

مقــام  و  زين العابديــن(ع)  امــام  مســجد 
رأس الحسين(ع) در نصيبين كه شهرى است در 
تركيه. گفته مى شود اثر خون سر امام حسين(ع) 
در اين مكان مانده  است. هروى اين زيارتگاه را به 

نام مشهد النقطه ثبت كرده است.

* حكومت ظلمت بر سرزمين شام
هنگام ورود كاروان اســراى كربلا به شام، بيش از
40 ســال بود كه خاندان ابوســفيان اين منطقه 
را اداره مى كردند. يكى از شــاخصه هاى اعتقادى 
معاويه و ساير امويان، ضديت با دودمان پيامبر(ص) 
بويژه اميرالمؤمنين علــى(ع) بود و جوّ تبليغاتى 
عليه امام على(ع) در آن منطقه چنان ســنگين 
بود كه مردم، او و شيعيانش را كافر مى دانستند. 
بر اساس همين تبليغات، در جنگ صفين حدود 
100 هزار نفر از اين منطقه در مقابل امام على(ع) 
صف كشيده بودند. اكنون در زمان حاكميت يزيد، 
اين شهر آماده ورود كاروانى از اسرا شده بود كه در 

آن فرزندان على(ع) حضور داشتند. 
ســهل بن ســعد ســاعدى ورود كاروان اسرا به 
دمشــق را چنين توصيف كرده است: «به سوى 
بنت الهدى حركت مى كردم تا به دمشق رسيدم. 
شــهر را ديدم با رودخانه هاى پــر آب و درختان 
انبوه كه بر در و ديــوار آن پرده هاى زيبا آويخته 
شده بود و مردم شادى مى كردند و زنانى را ديدم 
كــه دف و طبل مى زدند! با خود گفتم شــاميان 
عيدى ندارند كه ما ندانيــم. گروهى را ديدم كه 
با يكديگر ســخن مى گفتند. به آنان گفتم:«مردم 
شــام عيــدى دارند كــه مــا از آن بى خبريم»؟ 
گفتند:« اى پيرمرد، گويا تــو بيابانگردى»! گفتم: 
« من ســهل بن ســعدم كــه محمــد(ص) را 
ديده ام». گفتند:« اى ســهل! تعجب نمى كنى كه 
چرا آســمان خون نمى بارد؟ و زمين ســاكنان 
خــود را فرو نمى برد»؟ گفتم:« مگر چه شــده»؟ 
گفتند:« اين سر حســين(ع) فرزند محمد(ص) 
اســت كه از عراق به ارمغــان آورده اند»! گفتم:« 
واعجبــا! ســر حســين(ع) را آورده انــد و مردم 
شــادى مى كنند؟ آنــان را از كــدام دروازه وارد 

مى كنند»؟ 
اشــاره به دروازه اى كردند كه آن را «باب ساعات» 
مى گفتند. در همان هنگام ديدم پرچم هايى يكى 

پس از ديگرى نمايان شدند. 
ابتدا ســرى نورانى و زيبا را بر سر نيزه اى ديدم... 
بر امام زين العابدين(ع) و خاندان او ســلام و خود 
را معرفى كــردم. گفتند:« اگر مى توانى چيزى به 
آن نيزه دار كه سر امام را مى برد بده تا جلوتر برود 
و اينجا نايستد كه ما از تماشاچيان در زحمتيم». 

رفتم و 100 درهم به آن نيزه دار دادم كه شتاب 
كند و از بانوان دور شــود. پــس از اينكه كاروان 
اسيران وارد شام شدند، آن ها را روانه مسجد جامع 
شــهر كردند تا اجازه ورود به مجلس يزيد صادر 

شود... 
در ادامه اتفاقات اندوه بار ديگرى در شام و سپس 
دربار يزيد براى اهل بيت عصمت(ع) رخ مى دهد 
كه البته با خطبه هاى ويرانگر امام ســجاد(ع) و 
حضرت زينب(س) به رسوايى يزيد و اعلام برائت 

او از قاتلان سيدالشهدا(ع) مى انجامد.

برش

ابــن زيــاد دســتور داد كــه امام 
زنجيــر  بــا  را  زين العابديــن(ع) 
ببندند و ســربازان، دســت هاى 
مبارك آن حضــرت را با زنجير به 
گردنش بســتند و او را ســوار بر 

شترى بدون جهاز كردند...

معارف

امروز سالروز حركت كاروان اسراى كربلا از كوفه به شام است  

چهل منزل به روى نيزه مى بردند قرآن را...

با علما

نورى  آيات عظــام مكارم شــيرازى،  معارف: 
همدانــى و جوادى آملى خواســتار بهره گيرى 
بيشتر سازمان تبليغات اسلامى از ظرفيت عظيم 

حوزه هاى علميه شدند.
آيت االله مكارم شــيرازى در ديدار رئيس جديد 
سازمان تبليغات اسلامى خطاب به حجت الاسلام 
والمسلمين قمى، معرفى چهره اسلام ناب را يكى 
از رســالت هاى مهم ســازمان تبليغات اسلامى 
دانست و گفت: بايد از فرصتى كه براى پذيرش 
اسلام فراهم آمده است به بهترين شكل ممكن 

استفاده كنيد.
اين مرجع تقليد با اشــاره به وجود نقاط محروم 
در كشور خواســتار توجه ويژه به اين نقاط شد 
و بر لزوم بهره گيرى سازمان تبليغات اسلامى از 
ظرفيت عظيم حوزه هاى علميه و نيز توجه جدى 
به مقوله تبليغ دينى تأكيد كرد و گفت: بايد به 
گونه اى برنامه ريزى شود كه هر طلبه و روحانى، 

تبليغ رفتن را وظيفه خود بداند.
وى حساسيت داشتن نسبت به فضاى مجازى را 
مهم دانست و گفت: فضاى مجازى و شبكه هاى 

اجتماعى از موضوعات مهمى است كه هم مى تواند 
مفيد باشد و هم آسيب آفرين، شما بايد به گونه اى 

برنامه ريزى كنيد كه آسيب ها كمتر شود. 
آيت االله نورى همدانى نيز با تأكيد بر كادرسازى 
حوزه علميه و مراكز دينى و حوزوى براى نظام 
اســلامى گفت: در حوزه با افراد مستعد مرتبط 
باشيد و حوزه بايد در امور مختلف مانند قضاوت، 
امامت جمعه و جماعت و عرصه هاى لازم ديگر 

كادرسازى كند.
وى بــا تأكيد بــر لزوم تقويت ارتباط ســازمان 

تبليغات با حوزه هاى علميه عنوان كرد: سازمان 
تبليغات بايد با حوزه مرتبط باشــد و از ظرفيت 

اين نهاد مهم نهايت بهره را ببرد.
وى جامعه امروز را نيازمند فقهاى عالم به اوضاع 
زمان دانست و اضافه كرد: متأسفانه شهرها از فقها 
خالى و در حوزه ها پرورش رجال بزرگ ضعيف 

شده و بايد براى اين مشكل چاره انديشى كرد.
آيــت االله جوادى آملى هم با تأكيد بر اســتفاده 
سازمان تبليغات از ظرفيت گسترده حوزه گفت: 
ســازمان تبليغات وظيفه دارد با زبــان روز به 

مشكلات فكرى امروز جامعه پاسخ دهد.
استاد برجســته درس خارج حوزه علميه قم به 
ظرفيت گسترده حوزه علميه در توليد علم اشاره 
و تصريح كرد: حــوزه علميه داراى ظرفيت هاى 
گسترده اى اســت كه بهره مندى از اين ظرفيت 
گسترده، نيازمند شناخت عميق ظرفيت علمى 
و معارف حوزه و شناسايى محققان و پژوهشگران 

نخبه حوزه است.
وى خاطرنشــان كرد: دلال علــم، محقق و عالم 
نيست؛ بايد به دنبال توليدكنندگان علم و شناسايى 
آن ها بود، نبايد به دلالى علم قناعت كرد؛ شناسايى 
و ارتباط تنگاتنگ ســازمان تبليغات با اين افراد 
پژوهشــگر، محقق و توليدكننده علم بخصوص 
افرادى كه كمتر شــناخته شده هستند، مى تواند 
به حل مشكلات و نيازهاى روز جامعه منجر شود.

مراجع تقليد در ديدارهاى جداگانه حجت الاسلام قمى تأكيد كردند

سازمان تبليغات از ظرفيت عظيم حوزه هاى علميه بهره ببرند



«فن خال»  روى نيمكت تراكتورسازى؟
ورزش: ويدئويى از فن خال،سرمربى پيشين منچستريونايتد منتشر 
شده است كه در آن اعلام مى كند به زودى به ايران خواهد آمد. اوبا 
اين ويدئو به شايعات حضورش روى نيمكت تراكتورسازى دامن زد. 
بعد از رفتن توشاك تراكتورى ها با محمد تقوى به صورت موقت ادامه 

دادند و اعلام كردند سرمربى بزرگى را به خدمت خواهند گرفت.

شاهكار گرو 
بدون حتى يك شوت در چارچوب!

ورزش:  ولى ال حاجى درون زمين هيچ شباهتى با مهاجم محبوب 
استقلالى ها نداشت. گرو در اين فصل علاوه بر اينكه خودش نتوانسته 
هيچ گلى بزند، بازيكنان استقلال هم در حضور او موفق به گل زدن 
نشدند. ال حاجى گرو مقابل فولاد 90 دقيقه كامل بازى كرد كه حاصل 
آن تساوى بدون گل دو تيم بود. در بازى با تراكتورسازى هم بازيكنان 
استقلال همه گل ها يشــان را تا قبل از ورود گرو زدند. بازى رفت با 
السد هم گرو كامل بازى كرد. مسابقه اى كه تنها گل استقلال روى 
اشتباه دروازه بان حريف به ثمر رسيد و بازيكنان السد به اشتباه دروازه 
خودشان را باز كردند. جالب است طبق آمار متريكا، ال حاجى گرو تا 
اين مقطع از فصل حتى يك شــوت در چارچوب هم نزد و عملكرد 

عجيبى رقم زده است.

دربى گوشى دزدها!
ورزش: پس از پايان دربى پايتخت خبرهايى از برخى تماشــاگران 
مبنى بر حمله به آن ها با ســلاح ســرد دريافت شــد. ايــن عده از 
تماشاگران ادعا مى كنند يك تيم شرور 8 نفره كه مجهز به سلاح سرد 
بودند، اطراف ورودى شرقى استاديوم آزادى گشت زنى مى كردند و در 
موقعيت مناسب به هوادارانى كه تعدادشان زياد نبود، حمله مى كردند 

و گوشى هاى موبايل آن ها را مى دزديدند. 

بهترين مهاجم تاريخ جام ملت ها كيست؟
 رقابت شانه به شانه دايى و قحطانى

 ،afc ورزش:  سايت رسمى كنفدراسيون فوتبال آســيا موسوم به
در يك نظرســنجى از كاربرانش خواســت تا بهترين مهاجم تاريخ 
رقابت هاى جام ملت هاى آسيا را انتخاب كنند كه على دايى نماينده 
ايران در اين نظرسنجى است. رقباى دايى در اين نظرسنجى يونس 
محمود از عراق، تيم كيهيل از استراليا و ياسر القحطانى از عربستان 
سعودى هستند. چند ساعت پس از اين نظرسنجى مشخص شد كه 
رقابت اصلى براى كسب اين عنوان بين على دايى و ياسر القحطانى 

از عربستان است.

كى روش، آقاى گل جديد ليگ
كى روش استنلى بازيكن باشگاه سپاهان با 2 گلى كه به ثمر رساند شمار 
گل هايش را به عدد چهار رساند و به صدرجدول گلزنان صعود كرد. اين 
مهاجم برزيلى و بلند قامت تا هفته ششم در حسرت گلزنى بود اما از بازى 

با پارس اوج گرفت و حالا آقاى گل جديد ليگ ايران به شمار مى رود. 

فغانى: براى دربى داور خارجى بياورند! 
ورزش:عليرضا فغانى در خصوص دربى 88 گفت: ما مثل بقيه بازى ها  
انرژى گذاشتيم هر چند دربى در كشــور ما به گونه اى است كه قبل 
و بعد از بازى  توهين هايى مى شــود كه به نظرم اگر يك داور خارجى 
بياورند بهتر باشد. فغانى در خصوص اينكه مدعى شده بود اين بازى 
را به زرگر بدهند گفت: از ابتداى هفته كه اعلام كردند من داور هستم 
در صفحات مجازى شروع به فحاشى به من كردند. چه استقلالى ها و 
چه پرسپوليسى ها. من خودم آبرويم را بيشتر از استقلال و پرسپوليس 
دوست دارم. نه من بلكه خانواده ام. اصلا رنگ قرمز و آبى براى من معنى 
ندارد.متاسفانه يكسرى مسائل در كشور ما از بين رفته است. برخى 
خانم ها پيام دادند و از الفاظ ركيك استفاده كردند. خود من اصلا شور 
و شوقى براى قضاوت در اين بازى ندارم. مثلا داور خارجى مى آورند و 

قضاوت مى كند و مى رود و اصلا كارى هم به او ندارند.

 فرشته كريمى لژيونر مى شود
ورزش: فرشته كريمى ســتاره تيم ملى فوتسال بانوان كشورمان به 
زودى لژيونر مى شود. با توجه به پســتى كه نيلوفر اردلان، كاپيتان 
تيم هاى ملى فوتبال و فوتسال بانوان در صفحه شخصى اش منتشر 
كرده، فرشته كريمى به زودى راهى ايتاليا خواهد شد تا فوتسالش را 
در اين كشــور ادامه دهد . المپيوس رم مقصد اين بانوى با استعداد 

كشورمان خواهد بود. 

ژاپن بر قله جودوى جهان ايستاد
مهر: جودوكاران ژاپنى كه عنوان نخست رقابت هاى انفرادى را كسب 
كرده بودند، در بخش تيمى نيز روى سكوى نخست جهان ايستادند. 
در بخش تيمى رقابت هاى قهرمانى جودو جهان 18 تيم انگلستان، 
قزاقستان، روســيه، اوكراين، آلمان، مجارستان، فرانسه، چين، كوبا، 
برزيل، هلند، كره، ازبكستان، تركيه، رومانى، ژاپن، مغولستان و اتريش 
در چهار گروه به رقابت پرداختند. ژاپن كه با چند جوان در تركيب خود 
در رقابت هاى تيمى  شركت كرده بود، فرانسه را 4 بر يك شكست داد 
و طلا گرفت. به اين ترتيب فرانسه نايب قهرمان شد. كره جنوبى 4 بر 
صفر آلمان را شكست داد  و برنز گرفت و روســيه هم  4 بر يك برابر 

آذربايجان پيروز شد و در كنار كره جنوبى روى سكوى سوم ايستاد.

نايب قهرمانى ايران 
در واليبال ساحلى آسيا

ورزش: تيم ملى واليبال ســاحلى ايران با قبول شكست مقابل تيم قطر 
نايب قهرمان مســابقات قهرمانى آسيا شــد. تيم واليبال ساحلى «ب» 
كشورمان با تركيب سالمى و وكيلى  در فينال مسابقات قهرمانى آسيا به 
مصاف تيم قدرتمند قطر (شريف - تيجان) رفت كه در پايان با نتيجه دو 
بر صفر از حريفش شكست خورد و به عنوان نايب قهرمانى دست يافت.  
همچنين تيم ملى «الف» واليبال ساحلى كشورمان (رئوفى-ميرزاعلى) 

در اين دوره از رقابت ها به مقام پنجم مشترك دست يافت.

قرارداد سرمربى تيم هندبال روى هوا
ايسنا: رئيس فدراسيون هندبال گفت: چند روز ديگر قرارداد با مربى خارجى 
تيم ملى به پايان مى رسد اما هنوز براى تمديد قرارداد با او صحبتى نكرده ايم.
عليرضا رحيمى  گفــت: 10 تا 15 روز ديگر قرارداد با كاســتاراتويچ به پايان 
مى رسد. هنوز براى تمديد قرارداد با او صحبت نكرده ايم. به نظر من باتوجه 
به چند مربى خارجى كه تاكنون در ايران داشتيم او يكى از بهترين مربى ها 
است، اما هنوز براى اينكه باشد يا نباشد تصميمى نگرفته ايم.اين ها بستگى 

به شرايط اقتصادى دارد.

پرچمدار ايران در بازى هاى پاراآسيايى جاكارتا:
با وجود كمبود فشنگ 

براى بهترين عملكرد تلاش مى كنم
ايسنا: پرچمدار ايران در مراســم اختتاميه بازى هاى پاراآسيايى 
جاكارتا، گفت: هرچند براى آماده ســازى با مشكل فشنگ مواجه 
بوديم، اما تلاش خواهم كرد بهترين عملكرد را به عنوان پرچمدار در 
بازى هاى پاراآسيايى جاكارتا داشته باشم. سميرا ارم گفت: متاسفانه 
كمبود فشنگ سبب شده كه ما در اردوى قبلى تنها دو جلسه تمرين 
و در اردوى پايانى كه وصل به اعزام اســت، تنها چهار جلسه تمرين 

برگزار كنيم و اين براى آماده سازى تيراندازان كافى نيست. 

حسن تفتيان به فينال ليگ ايران هم نرسيد!
ورزش: دونده تيم استقلال توانست عنوان قهرمانى دوى 100 متر 
ليگ دووميدانى را به دست آورد. مرحله نخست ليگ برتر دووميدانى 
در مجموعه آفتاب انقلاب اســتارت خورد و نمايندگان باشگاهها در 
ماده هاى مختلف به مصاف هم رفتند. در دوى 100 متر در شرايطى 
كه حسن تفتيان شانس اول قهرمانى به حساب مى آمد، با عملكردى 
ضعيف حتى به فينال هم نرسيد! اين در شرايطى است كه رضا قاسمى 
از استقلال با ركورد 10/45ثانيه در جايگاه نخست ايستاد. در ماده هاى 
ديگر نيز نمايندگان باشگاه استقلال كه امسال وارد ليگ دووميدانى 

درخشيدند تا اين تيم در پايان روز نخست صدرنشين شود.

ضد حمله
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ركورد شكنى رحمتى در دربى 
ورزش: در روز سرد و كســل كننده دربى تهران، كاپيتان استقلال به يك ركورد 
تاريخى رسيد. مهدى رحمتى با ثبت يك كلين شيت به ركورددار كلين شيت(بسته 
نگه داشتن دروازه) در دربى تهران تبديل شد.اين چهاردهمين حضور رحمتى در 

دربى بود كه او اين بار موفق شد براى بار نهم دروازه خود را بسته نگه دارد.
اين ركورد پيش از بازى امروز در اختيار او و احمدرضا عابدزاده با 8 كلين شيت به 
صورت مشترك بود.رحمتى در دربى 12 گل دريافت كرده است و در مجموع 28 بار 

مقابل پرسپوليس گل دريافت كرده است.

سؤال يحيى؛ پديده پول ندارد چرا تبليغ مى كند؟
ورزش: مشكلات مالى باشگاه پديده هنوز حل نشده و عليرغم نتايج خوبى كه اين تيم تا اينجا 
در ليگ گرفته انگار قرار نيست مسئولان باشگاه فكرى براى حل اين مشكلات كنند. اين اتفاق 
صداى يحيى گل محمدى را درآورده است. يحيى در نشست خبرى قبل از بازى با پارس جنوبى 
جم سوال مهمى را مطرح كرد: «با اين وضعيت آدم انگيزه اش را از دست مى دهد. متأسفانه در 
اين مدت خيلى اذيت شديم. يك زمان به آدم مى گويند كه پولى در كار نخواهد بود و برويد كار 
كنيد. در اينجا هر روز مى گويند فردا يا پس فردا. اگر پديده پول ندارد چرا تبليغ مى كند؟ براى 

مسئولان شهر مشهد متأسفم.» 

اسنايدر : طارمى فوق العاده است 
آى اســپورت : در برنامه فوتبال 120 ارتباطى تصويرى با وزلى اسنايدر 
هافبك هلندى الغرافه قطر برقرار شد. اسنايدر در اين گفت وگو وقتى از او 
خواسته شد تيم 5 نفره مورد علاقه اش را از ميان همبازيانش انتخاب كند 
گفت: كاســياس در دروازه، راموس، مايكون و مارسلو در دفاع، ارين روبن 
در خط هافبــك و مهدى طارمى در خط حمله! اســنايدر مدعى شــد كه 
طارمى مهاجم فوق العاده اى اســت و مطمئن اســت او بــه زودى بازيكن 

بزرگى خواهد شد! 

قدوس در تيم منتخب هفته 
ليگ فرانسه    

ورزش: در ادامه هفته هفتم رقابت هاى ليگ فرانســه آميان چهارشــنبه شب در 
ورزشگاه خانگى خود از رن پذيرايى كرد و توانســت با نتيجه دو بر يك به پيروزى 
برسد. سامان قدوس در اين ديدار در تركيب اصلى تيمش به ميدان رفت و 82 دقيقه 
بازى كرد. او موفق به گلزنى نشد اما دو پاس گل داد تا ستاره تيمش لقب گيرد. نشريه 
معتبر اكيپ علاوه بر اينكه قدوس را بهترين بازيكن ديدار با رن معرفى كرد، به اين 

بازيكن نمره 7 از 10 را داد تا او در تيم منتخب هفته ليگ فرانسه قرار گيرد.

شنبه 7 مهر هفته 7 ليگ برتر انگليس
 وستهام - منچستريونايتد

 ساعت: 15:00 زنده از شبكه سه

شنبه 7 مهر هفته 7 لاليگا اسپانيا
 بارسلونا - بيلبائو

 ساعت: 17:45 زنده از شبكه ورزش

شنبه 7 مهر هفته 7 ليگ برتر انگليس
 چلسى - ليورپول

 ساعت: 20:00 زنده از شبكه ورزش

شنبه 7 مهر  هفته 7 لاليگا اسپانيا
 رئال مادريد - اتلتيكو مادريد

 ساعت: 22:15 زنده از شبكه سه

ورزش در سيما

ورزش: ســومين تقابل شفر و برانكو براى نخســتين بار مساوى 
شد.اين بازى بسيار خشن و فيزيكى دنبال شد و دو تيم كمتر موفق 
به خلق موقعيت روى دروازه يكديگر شدند و نهايتا بازى با تساوى 
بدون گل به پايان رسيد. پرسپوليس با اين تساوى 16 امتيازى شد 

و استقلال نيز براى چهارمين بازى پياپى در ليگ موفق به 
گلزنى نشــد و با اين نتيجه هشت امتيازى شد. 

از جمله نكات مهم اين بــازى مصدوميت 
حسين ماهينى در نيمه اول بود.

برانكو: بهتر از اســتقلال 
بوديم 

برانكو گفت: به بازيكنانم به خاطر 
جنگندگى و تلاش شان تبريك 
مى گويم همچنين از تماشاگران 
تشــكر مى كنم كــه 90 دقيقه 
حمايــت كردند. وى افــزود: ما 

مصلحت انديشى نكرديم و در اين 
بازى نيز ديدگاه خودمان و فلسفه مان 

كه همان بردن بــود را دنبال كرديم.در 
بخش عمده اى از بازى مســابقه را كنترل 

كرديم و تيم بهتر ميدان بوديم هرچند كه نبرديم.
وى تصريح كرد: بازيكنان تيم اســتقلال و مربى حريف به 

ديدن مان در رختكن آمدند و تاسف خودشان را بابت مصدوميت 
شديد ماهينى اعلام كردند.وى ادامه داد: نمى شود مقابل استقلال 
28 شــانس گل ايجاد كنيم. رحمتى، غفورى و پژمان منتظرى، 

چشمى و كريمى هم ملى پوش هستند. اين دربى است يك مسابقه 
با دو تيم خيلى قوى كه هر دو به دنبال قهرمانى هستند. 

 شفر: اسماعيلى بايد گل مى زد
سرمربى تيم فوتبال اســتقلال، گفت: من از عملكرد بازيكنانم در 

دربى 88 راضى هستم اما از نتيجه راضى نيستم.
وينفرد شــفر افزود:  در اين شــرايط انجام كار 
تاكتيكى بسيار ســخت بود چرا كه فضاها 
بسته شده بود. موقعيت گلزنى داشتيم 
و فرشيد اسماعيلى مى توانست گل 
بزنــد و نبايد با توپ ادامه مســير 
مى داد. از عملكــرد تيمم راضى 

هستم اما از نتيجه نه.
شفر گفت: در بازى قبلى هم داور 
عملكردش خوب بود. داورى كه 
اين بازى را قضاوت كرد يك داور 

با كيفيت جهانى بسيار بالا است. 
وى ادامــه داد:  الان مى گويم و قبلا 
هم گفته ام، پرسپوليس نسبت به سال 
قبل خيلى بهتر بازى مى كنــد .ما در كار 
هجومى بد نبوديم امــا در مجموع روى كرنرها 
خوب نبوديم. بارها به بازيكنان گفتــه بوديم گلر حريف 
روى كرنرها خوب عمل مى كند و خيلى ســريع ضد حمله ترتيب 
مى دهند. ضربات ما به شــكلى بود كه گلر پرسپوليس به راحتى 

توپ را مى گرفت.

استقلال صفر - پرسپوليس صفر

يخبندان پاييزى

ورزش: در دوران محروميت تيم پرســپوليس، دلخوشى 
قرمزها ثبات در تركيــب خط دفاعى بــود. برانكو كه از 
اواســط ليگ هفدهم، عزم صادق محرمــى براى جدايى 
از پرســپوليس و لژيونرشــدن را دريافته بود، باتوجه به 
بســته بودن پنجره نقل و انتقالاتى، از حسين ماهينى در 
پست دفاع راست اســتفاده كرد تا در پايان فصل، جدايى 
صادق محرمى جدايى يك بازيكن نيمكت نشــين باشد و 
آسيبى به تركيب اصلى خط دفاع نرسد. اكنون در آستانه 
حساس ترين بازى فصل برانكو ايوانكوويچ با معضل بزرگى 
روبرو شده اســت. 2 مهره دفاعى اش دچار محروميت و 
مصدوميت شــده اند و روى نيمكت نيز بازيكنى براى پر 

كردن جاى خالى شان نيست. 

*خداحافظ ماهينى
برانكو اگر شجاع و سيدجلال را در دفاع ميانى به كار گيرد و 
شايان مصلح را به جاى انصارى قرار دهد، تقريبا هيچ بازيكن 
سرشناسى براى جايگزينى حسين ماهينى نخواهد داشت. 

ماهينى كه در بازى مقابل اســتقلال از ناحيه زانو مصدوم 
شد، احتمالا بيش از يك بازى در تركيب پرسپوليس غايب 
خواهد بود و برانكو يا بايد از بازيكنان جوان و بى تجربه اش 
اســتفاده كند يا اين كه مهره هاى ديگر را در پســت غير 

تخصصى قرار دهد.
*آدام گزينه اصلى

پيش تر در بازى هاى دوســتانه آدام همتى در اين پست 
استفاده شــده بود و يكى از گزينه هاى اصلى برانكو براى 
بازى در پست دفاع راست اســت. گفته مى شود سيامك 
نعمتى نيز مى تواند در اين بخــش از زمين بازى كند اما 
در چند فصل اخير بازى در پســت دفاع راست را تجربه 

نكرده است. 
*مدافع بى تجربه

شاهين عباســيان كه با تيم ملى اميد در جاكارتا هم حضور 
داشت، تنها دفاع راست برانكو روى نيمكت مى باشد كه بعيد 
هم نيست در مقابل السد بازى كند. البته برانكو در بازى هاى 
اخير شجاع خليل زاده را هم در قامت يك دفاع راست مطرح 

كرده اما حداقل در بازى رفت امكان اســتفاده از او در پست 
جديدش وجود ندارد.

عباســيان در تمرينات عملكرد خوبى داشــت اما برعكس 
مهره هايى چون طاهرخانى و همتى تاكنون حتى يك دقيقه 
هم در بازى رسمى براى پرسپوليس بازى نكرده و بايد ديد آيا 
تجربه نخستش صف آرايى مقابل ژاوى، گابى و بغداد بونجاح 

خواهد بود يا خير؟
*هدف السدى ها

در همين حال ســرمربى پرتغالى تيم فوتبال الســد قطر با 
آگاهى از كمبود مدافعان پرســپوليس ابراز اميدوارى كرد 
تيمش در بازى رفــت مرحله نيمه نهايى ليــگ قهرمانان 
آسيا گل هاى زيادى را به ثمر برســاند. مانوئل فريرا گفت: 
«اين مسئله بسيار مهمى است كه از خط حمله قدرتمندى 
برخوردار باشــيم. ما شــروع آماده ســازى بازى مهم ليگ 
قهرمانان آسيا را پيش رو داريم و بايد سخت كار كنيم تا نتيجه 
خوبى با تعداد گل هاى زيادى را به ثبت رسانيم. اين نتيجه 
مى تواند به ما براى بازى برگشت برابر پرسپوليس در ايران 

كمك زيادى كند.»
*اميد به معجزه

برانكو با تيم بى دفاعش در چالشــى بزرگ قرار گرفته و 
اميدوار است حداقل بازى در دوحه را به سلامت بگذراند 
تا پس از بازگشــت محمــد انصارى، حداقــل 4 بازيكن 
سرشــناس براى چينش خط دفاعش داشته باشد. «السد 
تيم قدرتمندى است و آن ها هم مى خواهند قهرمان ليگ 
قهرمانان شــوند. آن ها واقعا تيم خوب و منظمى هستند. 
ما امســال برابر آن ها دو بار بازى كرديم. بازى رفت را در 
خانه الســد با نتيجه 3 بر يك شكست خورديم و در بازى 
برگشت توانستيم با يك گل به برترى برسيم. متاسفانه در 
بازى رفت 3 بازيكنى داريم كه نمى توانيم از آن ها استفاده 
كنيم.اگر تيم ما كامل بود از هيچ تيمى نمى ترســيديم و 
بازى برابر مى شــد ولى ما همينطورى توانستيم معجزه 
كنيم. مهمترين موضــوع در بازى مرحلــه قبل اين بود 
كه بازيكنان نشــان دادند توانايــى گل زدن را دارند و به 

خودباورى رسيدند.»  

امين غلام نژاد: امشب در حساس ترين ديدار هفته هفتم 
لاليگا تيم فوتبال رئال مادريد در ورزشگاه سانتياگو برنابئو 
در دربى مادريد ميزبان اتلتيكو است.اين اولين دربى مادريد 
در لاليگا بعد از جدايى رونالدو و همه منتظرند تا ببينند تيم 
لوپتگى كه اين روزها صلابت هميشگى را ندارد در اولين بازى 
حيثيتى فصل مقابل اتلتيكو چه نتيجه اى به دست مى آورد؟

اتلتيكــو  ســرمربى  ســيمئونه، 
مادريــد پيــش از ايــن ديــدار 
حساس گفت: بازى سوپر كاپ اروپا 
با اين ديدار كاملا متفاوت اســت. 

آن بازى ديدار فينال بود و 
حساسيت هاى خاص 
خودش را داشت. رئال 
تيم قدرتمندى است و 
مربى خوبى دارد. رئال 
در نيمه اول ديدار با 
سويا خيلى بد ظاهر 
شد چون سويا تيم 
قدرتمندى است. 
وى افزود: اولين 
دربى مادريد 
بدون رونالدو؟ 

اين ديدار  خاصى است و رئال نيز بدون رونالدو در اين مدت 
خيلى خوب بازى كرده است و نشان داده بازيكنانى مثل ايسكو، 
بيل و آسنسيو مى توانند جاى رونالدو را پركنند. من رقيب را 
در باختى كه در يك بازى ديگر كسب كرده ارزيابى نمى كنم. 
هر تيمى ويژگى هاى خاص خــود را دارد و فردا در ديدارى 

حساس به مصاف يكى از بهترين تيم هاى دنيا مى رويم.
*مارسلو غايب بزرگ

دقيقه 73 بازى رئال مادريد و ســويا بود كه مارسلو از ناحيه 
ساق پاى راست دچار مصدوميت شد و ديگر 
نتوانست به بازى ادامه دهد. مارسلو در تمرين 
رئال غايب بود و با عدم حضور در تمرين ديروز، 
رســما بازى برابر اتلتيكو را از دست داد. تيم 
پزشكى رئال تاييد كرد كه مارسلو دچار مصدوميت 
عضلانى شــده ولى مدت زمان دورى او را اعلام نكرد. 
پيش بينى مى شود كه او بين سه تا چهار هفته 
نتواند رئال را همراهى كند. غيبت او در 
دربى قطعا نمى تواند به ســود 
رئال باشد. علاوه 
بر مارسلو، ايسكو 
نيــز بــه دليل 
آپانديس  مشــكل 

غايب خواهد بود.  

امشب دربى مادريد در برنابئو 
سيمئونه: رئال بدون رونالدو هم رئال است

سينا حسينى : امروز فدراسيون فوتبال اسامى نهايى كانديداهاى 
انتخابات هيئت فوتبال خراسان رضوى كه به رد صلاحيت خود در 
مرحله نخست رسيدگى به صلاحيت ها  اعتراض كرده بودند را در 
قالب نامه اى به اداره كل ورزش و جوانان خراســان رضوى اعلام 
خواهد كرد تا مرحله اســتعلام از مراجع قانونــى و ذى ربط انجام 
پذيرد! كميته سه نفره رسيدگى به صلاحيت كانديداها اوايل هفته 
قبل طى نامه اى اســامى 10 كانديدا از بيست و هشت كانديداى 
متقاضى شركت در انتخابات را به فدراسيون اعلام كرد تا فدراسيون 

فوتبال به عنوان مرجع رسيدگى كننده درباره نفرات تائيده شده 
اعلام نظر كند.

فدراسيون فوتبال پس از بررســى هاى اوليه نام چهار كانديدا را به 
عنوان كانديداهاى نهايى اعلام كرد و به صورت عجيبى ســه نفر  
از فهرســت ده نفره را تائيد كردند و يك نفر از جمع رد صلاحيت 
شدگان توسط كميته سه نفره را به عنوان چهارمين كانديداى تائيد 

شده معرفى كردند.
*آغاز اعتراضات

با معرفى اين چهار نفر از ســوى هيئت فوتبــال جنجال جديدى 
در فوتبال خراســان رضوى به راه افتاد به شــكلى كه بسيارى از 
كارشناسان و منتقدان با استناد به مفاد اساسنامه اقدام فدراسيون 
فوتبال را خلاف مقررات دانستند و تاكيد كردند مسائل غير فوتبالى 

در اين ماجرا رقم خورده است! 
رد صلاحيت معاون ســابق مديركل، رئيس اداره ورزش و جوانان 
يكى از شهرستان هاى خراســان رضوى و مدير مجموعه ورزشى 
ثامن به دليل عدم سابقه مديريت ورزشى باعث شد اين سه نامزد 
رياست هيئت فوتبال خراسان رضوى به شدت نسبت به اين مسئله 
معترض شوند و براى اعلام اعتراض خود به اداره كل ورزش و جوانان 
مراجعه كنند. اما جالب تر از اين موضوع چگونگى تائيد صلاحيت 
يكى از كانديداهاى رد صلاحيت شده توسط فدراسيون بود كه اداره 
كل ورزش و جوانان پس از مشاهده نام وى در فهرست گزينه هاى 
تائيد صلاحيت شــده طى نامه اى كتبى از فدراسيون خواست در 
اين خصوص توضيحات لازم ارائه كند كــه چگونه فردى كه هيچ 
سابقه مديريت ورزشى ندارد به اين شكل در ميان تائيد  صلاحيت 

شدگان قرار گيرد!
*اصلاحيه مدارك

معاون ورزشــى اداره كل ورزش و جوانان در گفت و گو با خبرنگار 

قدس ضمن تائيد اعتراض كانديداهاى رد صلاحيت شده، در اين 
باره گفت: برابر قانون افرادى كه تائيد صلاحيت نشده اند اين حق 
را دارند كه به اين اتفاق اعتراض كنند ما هم از فدراسيون خواسته 
ايم كه با بررسى دقيق پاسخ اعتراض ها را بدهد تا حق كسى ضايع 

نشود.
وى در ارتباط با اينكه ســه كانديدا با توجه به ســابقه مديريتى 
طولانى در اداره كل ورزش و جوانان از ســوى فدراســيون رد 
صلاحيت شــدند، گفت: كاملا درســت اســت در نامه سوابق 

مديريتى آن ها قيد شــده بود كه در پســت معاونت مديركل و 
رئيس اداره شهرستان و مدير مجموعه ورزشى حضور داشتند اما 
پايان مدت حضور آن ها قيد نشده بود به همين دليل فدراسيون 
مدارك آن ها را رد كرده بود كه با اطــلاح نامه موضوع برطرف 
مى شــود و صلاحيت آن ها تائيد خواهد شد. ساير گزينه ها هم 
با چنين موضوع و اشكالى رو به رو شــدند كه اين مسئله هم در 

قالب نامه رسمى به فدراسيون اعلام خواهد شد.
*گزينه مديركل كيست؟

اما پرسش كليدى در اين ميان اين است كه موضع مديركل جديد 
ورزش و جوانان خراســان رضوى در قبال انتخابات هيئت فوتبال 
چيست؟ فرزاد فتاحى كه از روز پنج شنبه به عنوان مدير كل ورزش 
و جوانان خراسان رضوى معرفى شــد، خودش علاقه شديدى به 
حوزه فوتبال دارد و مدرك مربيگرى c فوتبال را هم دريافت كرده و 
در دوره حضورش در سمنان در جريان انتخابات هيئت فوتبال اين 

شهر گزينه مورد علاقه اش به پيروزى رسيد.
به همين دليل پيش بينى مى شود وى در جريان انتخابات هيئت 
فوتبال خراسان رضوى هم به صورت نامحسوس ورود پيدا كند و در 
اين ميان از گزينه مورد علاقه خود حمايت كند تا او سكان هدايت 
فوتبال خراسان رضوى را در دســت گيرد. اما گزينه مورد حمايت 
فرزاد فتاحى در انتخابات پيش رو كيســت؟ زمزمه هاى پنهانى و 
شايعات تائيد نشده در حاشيه مراسم معارفه مديركل جديد حكايت 
از اين داشت كه يكى از گزينه هاى رد صلاحيت شده از سوى كميته 
سه نفره هيئت فوتبال مورد وثوق فرزاد فتاحى است اما اين كه اين 
كانديدا چطور و به چه ترتيبى به عنــوان يكى از گزينه هاى تائيد 
صلاحيت شده به جمع كانديداهاى نهايى اضافه شود خود پرسشى 
بزرگ و بى پاسخ است كه بايد از شخص مديركل صحت و چگونگى 

آن را جويا شد!

جواد رستم زاده: مراسم قرعه كشى ليگ برتر واليبال در فصل 
جديد برگزار شد. در حالى كه پيش از اين همه تصور  مى كردند 
مســابقات با حضور 12 تيم برگزار خواهد شد، در مراسم قرعه 
كشــى تعداد تيم ها به 14 افزايش پيدا كرد. محمد حســين 
شفقى سرپرست سازمان ليگ گفت: با استفاده از اختياراتى كه 
آيين نامه به رئيس فدراسيون داده بود، 2 تيم به جدول مسابقات 
اضافه شدند و با 14 تيم قرعه كشــى را انجام داديم. هفته اول 
مسابقات از 25 مهرماه آغاز خواهد شد و مسابقات در ارديبهشت 

ماه به پايان مى رسد. در اين جلسه مصوب شد هر تيمى در هفته 
اول حضور نداشته باشد، از مســابقات كنار گذاشته شود. البته 
به استثناى دو تيم چى چست و شهردارى اروميه كه اختلاف 
نظرهايى درباره حضور مشترك و يا حضور هر دو تيم  دارند، بقيه 

تيم ها قطعا در مسابقات حضور دارند. 
*مشهدى ها استارت زدند

خاتم اردكان كه شگفتى ســاز فصل گذشته ليگ برتر بود و به 
عنوان نايب قهرمانى رسيد، پاسخ درخواست هاى فدراسيون را 
نداد تا كنار گذاشته شود. اين تيم كه 2 ماه قبل عنوان قهرمانى 
جام باشگاههاى آسيا را هم كســب كرده بود، جاى خود را به 

نماينده مشهد داد تا رسما از ليگ كنار برود.
 ظاهرا مشهدى ها با كمك شهردارى 90 ميليون تومان به عنوان 
ورودى مسابقات داده اند ولى هنوز بدون حامى مالى هستند. 
در اين مورد با جبار قوچان نژاد كه كار هدايت تيم مشهدى را 
بر عهده دارد صحبت كرديم كه وى ضمــن تاييد حضور تيم 
مشهدى در مســابقات گفت:تمرينات تيم دو جلسه است كه 
شروع شده است و با كمك اعضاى شــوراى شهر دنبال جذب 

اسپانسر هســتيم. وى در خصوص بازيكنان هم گفت: فعلا با 
بازيكنان بومى كار را شروع كرده ايم و قطعا براى حضور موفق 
بايد دو تا سه بازيكن خوب در سطح بالا هم جذب كنيم. وى با 
تشكر از تعامل هيئت واليبال خراسان با وى هم گفت: وظيفه 
هيئت تيم دارى نيست ولى نيكويى به عنوان سرپرست هيئت با 
ما همكارى خوبى داشته و سالن را در اختيار ما قرارداده است كه 
كمك بزرگى است.متاسفانه ساليان قبل رئيس هيئت فقط وعده 

حضور تيم در مسابقات را مى داد و هيچ قدمى بر نمى داشت.

برآورد مالى قوچان نژاد براى حضور آبرومندانه در ليگ حدود 3 
ميليارد تومان است كه اميدوار است با تلاش هاى اعضاى شوراى 

شهر و سرپرست هيئت اين مبلغ محقق شود.
 گفتنى است ساليان قبل دو موسسه مالى اعتبارى حامى مالى 
خراســان در ليگ برتر واليبال بودند كه هر دو منحل شدند و 
واليبال خراسان در دو  ســال گذشته غايب بزرگ ليگ واليبال 
بوده است. جالب است بدانيد در اين بين ظاهرا اوضاع و احوال 
تيم بانوان خراسان بهتر از تيم مردان است و شهردارى مشهد 

براى هزينه هاى اين تيم راسا وارد عمل شده است.
برنامه هفته اول مسابقات به شرح زير است:

خاتم اردكان - شهردارى ورامين
فولاد سيرجان - درنا اروميه

كاله مازندران - نماينده خراسان رضوى
عقاب نهاجا - سايپا تهران

چى چست اروميه - شهردارى تبريز
شهردارى اروميه - پيكان تهران
شهردارى گنبد - شهروند اراك

بازگشت عجيب نامزد  رد صلاحيت شده به انتخابات رياست هيئت فوتبال خراسان رضوى

مديركل جديد
 قاعده بازى را عوض مى كند؟

فعلاً فقط ورودى پرداخت شده است

قوچان نژاد: دنبال حضور آبرومندانه 
در ليگ واليبال  هستيم

برزگر: كشتى را به حال خود 
رها كرده اند

مهر: سرمربى پيشين تيم ملى كشــتى آزاد گفت: مسئولان 
ورزش، كشتى را به حال خود رها كرده اند و انگار تنها دغدغه 

آن ها رفع مشكلات يك رشته خاص است.
منصور برزگر گفت: مسئولان متاسفانه كشتى را به حال خود 
رها كرده اند و گويا تنها نگرانى و دغدغه آن ها رفع مشــكلات 
و كاستى هاى يك رشته خاص است كه يك دهم كشتى هم 

افتخارات ملى در پرونده ندارد.
وى گفت: اينكه نتوانيم به دليل مشــكلات اقتصادى و ارزى 
تيم ملى را به مهمترين ميدان جهانى اعزام كنيم يا بخواهيم با 
تركيبى ناقص برويم باعث بسى تأسف است و نشان از اين دارد 
كه پرافتخارترين ورزش كشور بسيار تنهاست. حتى در زمان 

جنگ هم چنين شرايطى نداشتيم.
وى گفت: مگر كشتى با يكى از رشته هاى خاص چه تفاوتى دارد 
كه براى آن ها پرواز اختصاصى و جوايز دلارى درنظر مى گيرند 
ولى كشتى در  تامين هزينه هاى اعزام خود مانده است. تاسف 
بارتر اينكه اگر تيم ملى در ميدان جهانى نتيجه نگيرد، شروع 
به پيگيرى و نامه نــگارى مى كنند و از كشــتى انتظار مدال 
المپيك دارند. قطعا اگر به دليل مشكلات مالى با تركيب ناقص 
به رقابتهاى جهانى برويم آقايان نبايد انتظار روى سكو رفتن 

را داشته باشند.

عبدولى در اردوى تيم ملى 
آفتابى شد!

ايسنا: پس از كش و قوس هاى فراوان بالاخره سعيد عبدولى 
پس از چند روز غيبــت غيرموجه  در محــل اردوى تيم ملى 
كشتى فرنگى حاضر شد تا خود را براى رقابت انتخابى تيم ملى 

كه امروز برگزار مى شود آماده كند.
 اين در حالى بود كه ســعيد عبدولى دارنده مدال هاى طلاى 
جهان و برنز المپيك كه پيش از اين بارها شاهد بى نظمى هاى 
او در تيم ملى بوده ايم،اينبار نيز بدون هماهنگى براى حضور در 

رقابت هاى انتخابى وزن 82 كيلوگرم غيبت داشت.
پس از اين اتفاق انتظار مى رفت فدراسيون كشتى و كادر فنى 
تيم ملى قاطعانه درقبال اين بى نظمى  عبدولى موضع بگيرند 
و يوســف قادريان را به عنوان ملى پوش ايران در رقابت هاى 
جهانى انتخاب كنند اما در تصميمى عجيب عنوان شد بدليل 
برگزارى داربى رقابت هاى انتخابى وزن 82 كيلوگرم روز شنبه 

برگزار مى شود!
قرار اســت كيوان رضايى نفر دوم رقابت هاى انتخابى ابتدا به 
مصاف سعيد عبدولى برود و ســپس برنده آن ها برابر يوسف 
قادريان دارنــده مدال برنز جهــان به روى تشــك برود. هر 
كشــتى گيرى كه بتواند به 2 پيروزى از 3 برد دســت يابد به 
عنوان ملى پوش ايــران در رقابت هاى جهانى مجارســتان 

انتخاب خواهد شد.

 برانكو براى بازى در نيمه نهايى آسيا 
فقط دو مدافع دارد

پرسپوليس
 بدون سد

 مقابل السد 

اتلتيكــو  ســرمربى  ســيمئونه، 
مادريــد پيــش از ايــن ديــدار 
حساس گفت: بازى سوپر كاپ اروپا 
با اين ديدار كاملا متفاوت اســت. 

آن بازى ديدار فينال بود و 
حساسيت هاى خاص 
خودش را داشت. رئال 
تيم قدرتمندى است و 
مربى خوبى دارد. رئال 
در نيمه اول ديدار با 
سويا خيلى بد ظاهر 
شد چون سويا تيم 
قدرتمندى است. 
وى افزود: اولين 
دربى مادريد 
بدون رونالدو؟ 

*مارسلو غايب بزرگ
73دقيقه 73دقيقه 73 بازى رئال مادريد و ســويا بود كه مارسلو از ناحيه 
ساق پاى راست دچار مصدوميت شد و ديگر 
نتوانست به بازى ادامه دهد. مارسلو در تمرين 
رئال غايب بود و با عدم حضور در تمرين ديروز، 
رســما بازى برابر اتلتيكو را از دست داد. تيم 
پزشكى رئال تاييد كرد كه مارسلو دچار مصدوميت 
عضلانى شــده ولى مدت زمان دورى او را اعلام نكرد. 
پيش بينى مى شود كه او بين سه تا چهار هفته 
نتواند رئال را همراهى كند. غيبت او در 
دربى قطعا نمى تواند به ســود 
رئال باشد. علاوه 
بر مارسلو، ايسكو 
نيــز بــه دليل 
آپانديس  مشــكل 

غايب خواهد بود.  

و استقلال نيز براى چهارمين بازى پياپى در ليگ موفق به 
گلزنى نشــد و با اين نتيجه هشت امتيازى شد. 

از جمله نكات مهم اين بــازى مصدوميت 

برانكو: بهتر از اســتقلال برانكو: بهتر از اســتقلال 

برانكو گفت: به بازيكنانم به خاطر 
جنگندگى و تلاش شان تبريك 
مى گويم همچنين از تماشاگران 
 دقيقه 
حمايــت كردند. وى افــزود: ما 

مصلحت انديشى نكرديم و در اين 
بازى نيز ديدگاه خودمان و فلسفه مان 

كه همان بردن بــود را دنبال كرديم.در 
بخش عمده اى از بازى مســابقه را كنترل 

كرديم و تيم بهتر ميدان بوديم هرچند كه نبرديم.

88دربى 88دربى 88 راضى هستم اما از نتيجه راضى نيستم.
وينفرد شــفر افزود:  در اين شــرايط انجام كار 
تاكتيكى بسيار ســخت بود چرا كه فضاها 
بسته شده بود. موقعيت گلزنى داشتيم 
و فرشيد اسماعيلى مى توانست گل 

وى ادامــه داد:  الان مى گويم و قبلا 
هم گفته ام، پرسپوليس نسبت به سال 
قبل خيلى بهتر بازى مى كنــد .ما در كار 
هجومى بد نبوديم امــا در مجموع روى كرنرها 

واليبال قهرمانى جهان 2018
حذف روس ها با شكست برابر آمريكا

ورزش: در روز دوم از مرحله سوم گروهى رقابت هاى واليبال 
قهرمانى جهان 2018 روز پنج شنبه دو ديدار برگزار شد كه 
در پايان روسيه با شكست برابر آمريكا از صعود به نيمه نهايى 

بازماند و لهستان از سد صربستان گذشت.
روسيه رو در روى آمريكا قرار گرفت و با توجه به شكست در 
ديدار نخست برابر برزيل در اين بازى محكوم به برد بود اما 
در پايان با نتيجه سه بر صفر مغلوب آمريكاى بدون شكست 
شد تا با دو باخت حذف تلخى از قهرمانى جهان داشته باشد.

به اين ترتيب از اين گروه  تيم هاى برزيل و آمريكا با يك برد 
راهى مرحله نيمه نهايى شدند.

در دومين ديدار لهستان و صربستان در حالى به مصاف هم 
رفتند كه صرب ها با توجه به پيــروزى برابر ايتالياى ميزبان 
تنها به يك امتياز براى تثبيت صعودشان به نيمه نهايى نياز 
داشتند و در نهايت با حساب ســه بر صفر مغلوب شاگردان 
ويتال هنين شدند تا براى مشخص شدن صعودشان به جمع 

چهار تيم پايانى منتظر نتيجه بازى لهستان و ايتاليا باشند.
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ادب و هنر

حاشيه گفت و گو

تصوير موراكامى از ژاپن، غرب پسندانه است

حســاب «ايشــى گورو» را بايد از ادبيات ژاپن جدا كرد، چرا كه اگرچه 
والدين ژاپنى دارد، ولى از پنج سالگى به انگلستان رفته و از سال 1983 
ديگــر مليت ژاپنى هم ندارد و در خود ژاپــن هم وقتى او نوبل گرفت، 
گفتند نويسنده بريتانيايى كه ريشه ژاپنى دارد، برنده نوبل شده است. در 
مورد موراكامى هم درست است كه امروز خيلى از ايرانى ها ادبيات ژاپن 
را با موراكامى  مى شناسند اما در داخل خود ژاپن چنين نيست. موراكامى 
جايگاهى شــبيه كوروساوا در سينما دارد كه در خود ژاپن او كارگردانى 
محترم است اما فيلمساز شماره يك ژاپن محسوب نمى شود و اتفاقاً خيلى 
هم به او انتقاد مى شد كه به ميل غربى ها فيلم مى سازد و در فيلم هايش 
ژاپن را به صورتى نمايش مى دهد كه مطلوب غربى هاســت. كسى مثل 
«ناگيسا اوشيما» يكى از فيلمسازان مشهور ژاپن انتقاد تندى به او كرده 
است كه تو اگرچه سينماى ما را جهانى كرده اى اما مرعوب فرهنگ غربى 
شده اى. موراكامى  هم از بعضى جهات شبيه اوست و بيشترين آثار ترجمه 
شده ژاپنى به زبان هاى مختلف جهان متعلق به اوست. پيش از او ميشيما 
تا دهه 90 اين جايگاه را داشته است. در حال حاضر جريان هاى زيادى در 
ادبيات ژاپن هست اما درباره ادبيات امروز ژاپن صحبت كردن سخت است 
چرا كه هنوز وارد تاريخ ادبيات نشده است كه بتوان جريان هاى مختلف 

را با اطمينان از هم تفكيك كرد.
در خصوص ارتباطات ادبى ايران و ژاپن هم بايد گفت كه ســرعت اين 
آشــنايى شايد رضايت بخش نباشد، اما وضعيت رو به بهتر شدن است. 
فعلاً تنها جايى كه آموزش زبان ژاپنى ارائه مى دهد همين گروه ادبيات و 
زبان هاى خارجى دانشگاه تهران است و با علاقه اى كه در بين دانشجويان 
براى يادگيرى و ترجمه آثار ادبى ژاپنى مى بينيم، مطمئن هستيم شرايط 
عوض مى شــود و در ســال هاى آينده اين ارتباط شكل بهترى به خود 

مى گيرد.

دكتر سيد آيت حسينى، استاد زبان ژاپنى دانشگاه تهران از وضعيت ادبى اين كشور پس از جنگ دوم جهانى مى گويد

ادبيات مقاومت ژاپنى زير تيغ سانسور آمريكايى
 ادب و هنر/ آرش شــفاعى   ادبيــات بعد از 
جنگ در بسيارى از كشورهاى جهان، شاهد نقطه 
عطف هاى بزرگى بوده است. در كشورهاى پيروز به 
شــكلى و در كشورهاى شكست خورده، به شكلى 
ديگر. در جنگ جهانى دوم شــاهد شــكل گيرى 
ادبيات شكســت در ميان آلمانى ها هســتيم كه 
مهم تريــن چهــره آن، هاينريش بل، بــه يكى از 
بزرگان ادبيات جهان تبديل شد؛ اما از ديگر كشور 
شكست خورده در اين جنگ يعنى ژاپن اثر چندانى 
به دســت ما نرسيده است. درباره دلايل اين امر به 
سراغ دكتر سيد آيت حسينى رفتيم. او كه در رشته 
زبان شناسى (آموزش زبان ژاپنى) از دانشگاه توكيو 
دكتراى خود را دريافت كرده و امروز يكى از استادان 
دانشكده ادبيات و زبان هاى خارجى دانشگاه تهران 

است؛ به پرسش هاى خبرنگار ما چنين پاسخ داد: 

 تا جايى كه خود من مى دانم بيشــترين 
آشــنايى عمومى در ادبيات ايران با ادبيات 
ژاپن با  هايكو و ترجمه شاملو و ع.پاشايى بوده 
است و ادبيات داستانى ژاپن در ايران بروز و 
ظهور چندانى نداشته است، دليل اين امر چه 

بوده است؟
كمابيش ادبيات داستانى مطرح بوده است، هم قبل 
و هم بعد از انقلاب. ترجمه داستان از نظر كمّى  قابل 
توجه است. ســال 86 در قالب يك طرح پژوهشى 
يك كار آمارى انجام داديم كه در آن به حدود 70 
اثر داستانى رسيده بوديم كه آمار قابل قبولى است 
اما مطرح شدن بيشتر  هايكو به خاطر اين بوده كه با 
اسم شاملو همراه بوده است و به همين دليل، اقبال 

به اين حوزه بيشتر بوده است.

 ولى نگاه ترجمه ما به ادبيات شرق از ادبيات 
غرب خيلى كمتر بوده است.

بله اين حرف درستى است. ما شرق را هم از غرب 
گرفته ايم و چون ارتباطى با شرق نداشته ايم، فرصت 
انتخابى هم نداشته ايم و هرچه كه داشته ايم ترجمه 
از زبان واسطه بوده اســت. دليل اين امر اين بوده 
است كه ايرانى هايى كه به زبان ژاپنى مسلط باشند 
و مهارت خواندن و نوشتن و ترجمه آثار ادبى داشته 
باشند، بســيار كم تعداد بوده اند. تا قبل از تأسيس 
گروه زبان و ادبيات ژاپنى در حدود 25 سال پيش 
در دانشگاه تهران، اين باب كاملاً بسته بوده است و 
اين گروه هم تازه كم كم دارد تأثير خود را مى گذارد. 
در مورد ترجمه با واســطه خيلى كم صحبت شده 
است و خواننده و بازار خيلى به اين مسئله توجهى 
نمى كنند و بيــن ترجمه از زبان اصلى و ترجمه از 
زبان واسطه فرقى نمى گذارند درحالى كه ترجمه با 
واسطه خيلى متفاوت از ترجمه از زبان اصلى است.

اين مســئله بستگى بسيارى به اين دارد كه از چه 

زبانى به چه زبانى ترجمه مى شــود؛ مثلاً شايد در 
ترجمه از زبان ســوئدى به زبان انگليسى، به دليل 
نزديــك بودن فرهنگ ها و شــباهت فرهنگ هاى 
اروپايى، انحراف ها از متن اصلى خيلى كمتر باشد، 
در حالى كه اگر از زبان شــرقى به زبان انگليســى 
ترجمه شــود، خيلى چيزها عوض مى شــود كه 
مى تواند شامل موارد زبانى و زبان شناختى باشد و 
موارد بيشترى هم فرهنگى است. ما ملت هاى شرقى 
مشــتركات زيادى با هم داريم. ما از نظر فرهنگى 
و زبانى شباهت هايى با ژاپنى ها داريم در حالى كه 

اروپايى ها با ما متفاوتند. 
به عنوان يك مثال ســاده، مى توانيــم به مواردى 
اشــاره كنيم كه در زبان شناسى اجتماعى به آن ها 
«ساخت هاى سلسله مراتبى» مى گويند. براى مثال، 
براى انتخاب كلمه، نسبت به موقعيت خود در برابر 
طرف مقابل؛ واژه هاى مختلفى مثل «گفت»، «عرض 
كرد» يا «فرمود» را داريم. ژاپنى ها هم اين را دارند 
و اين نظام فروتنانه و محترمانه در زبان ژاپنى خيلى 
پيچيده تر و گسترده تر از ما هم هست و ما مى توانيم 
آن ها را تا حد زيادى به همان شكل ترجمه كنيم اما 
مترجم انگليسى براى ترجمه اين ها هيچ ساز و كارى
ندارد و همگى به يك شكل ترجمه مى شود و وقتى 
به فارســى برمى گردد دوباره مانند زبان انگليسى 
مى شود. اين مســئله بخصوص در داستان كه نياز 
به فضاسازى دارد، بيشــتر نمود پيدا مى كند. من 
جايى ديدم كه نويســنده اى ژاپنى در داستانش از 
كلمه «كرسى» اســتفاده كرده بود چون ژاپنى ها 
هم مثل ما كرسى دارند. اما مترجم انگليسى آن را 
Stove ترجمه كرده بود چون كلمه اى براى ترجمه 
كرسى نداشــته است و وقتى مترجمان فارسى باز 
آن را از انگليســى ترجمه كرده اند، يكى «اجاق» و 
يكى «شــومينه» ترجمه كرده است كه اصلاً يك 
چيز ديگر اســت. ما نياز داريم كه اين آگاهى را به 
مخاطب بدهيم كه فقط از روى اسم مترجم انتخاب 

نكند و مترجم شناخته شده تر انگليسى را به مترجم 
از زبان اصلى ترجيح ندهد.

 نكته اين اســت كه ما حتى شعر عربى و 
تركيه را هم از متن هاى انگليســى ترجمه 
مى كنيم و شايد يك دليل اين امر اين باشد كه 
در ذهن خيلى ها زبان انگليسى يك مرجعيت 
پيدا كرده اســت كه همه چيز را از دريچه 

انتخاب انگليسى زبانان مى بينند.
حتماً اين مسئله تأثير دارد چون هميشه گفته شده 
اســت اثرى كه در ادبيات غرب مطرح شده است، 
حتماً ويژگى و برجستگى ادبى خاصى در آن بوده 
كه به انگليســى ترجمه شده است، اما درباره زبان 
و ادبيات ژاپنى شــايد داستان فرق كند چون اصلاً 
كســى نبوده كه ترجمه كند و همه چيز ناگزير از 
فيلتر غربى ها رد شــده و اگر اثــرى در غرب مورد 
توجه بوده است، مترجم ايرانى با آن آشنا شده است.

 مطرح شدن جريان مينيماليسم ادبى امروز 
ژاپن كه در كشور ما هم خيلى خواننده دارد، 

ذيل همين بحث قرار مى گيرد؟

بله ضمن اينكه تعمد و كوششــى از طرف برخى 
نويســندگان امروز ژاپن صورت مى گيرد كه براى 
مخاطب جهانى مى نويســند، مثــلاً موراكامى كه 
خودش يك نويســنده دو زبانه است، يك مترجم 
مسلط اســت كه آثار مهم ادبى جهان را به ژاپنى 
ترجمه كرده است و ذائقه مردم دنيا را خيلى خوب 
مى شناســد. من مصاحبه اى از او خواندم كه گفته 
بود، وقتى يك داســتان مى نويســم هر جمله اى 
مى نويسم به اين فكر مى كنم كه چه طنين و تأثيرى 

در زبان انگليسى دارد. 

 آيا براى جهانى شــدن بايد همين نگاه را 
داشت؟

شــايد موراكامى مورد خيلى خاصى باشد و نشود 
تعميمــش داد. ولــى چند ماه قبل نشســتى در 
دانشــكده ما با موضوع ادبيات جهانى برگزار شــد 
و همين موضوع در آن مطرح شــد كه چرا ادبيات 
ما جهانى نشده اســت. من در آن نشست، ادبيات 
معاصر ژاپن و نويســندگان بزرگــش را كه نقطه 
عطف هــاى ادبيات اين كشــور و جريان ســازان 
ادبى هســتند، بررســى كردم و ديدم تقريباً تمام 
آن ها زبان خارجى مى دانســته اند. بسيارى از آن ها 
مترجم بوده اند يا تحصيلاتشان در رشته هاى زبان 
خارجى بوده است. تحصيلات دانشگاهى «ناتسومه 
سوســه كى» و «ريونوســوكه آكوتاگاوا» و «نائويا 
شيگا» زبان انگليسى بوده است. من نمى گويم اگر 
تمام نويسندگانمان به زبان خارجى مسلط شوند، 
ناگهان جهانى مى شويم، ولى به اين نتيجه رسيده ام 
كه يك عامل مى تواند اين باشد كه نويسنده اى كه 
مى تواند آثار بزرگ ادبى دنيا را از زبان اصلى شــان 
بخواند، هم خيلى بهتر اصل ادبيات را درك مى كند 
و هم با ذائقه مخاطب ادبيات جهانى آشنا مى شود 
چرا كه ادبيات از زبان جدا نيست و يك اتفاق است 

كه در زبان مى افتد.

 بعد از جنگ چه بر سر ادبيات ژاپن آمد و 
بازتاب جنگ در ادبيات اين كشور چگونه بوده 

است؟
به خاطر شيوه پايان جنگ و تسليم شدن و پذيرش 
شكست از طرف امپراتور و اشغال نظامى اين كشور 
از طــرف آمريكا، يك مقدار نگاه ژاپنى ها به جنگ 
با نگاهى كه در كشورهاى فاتح جنگ وجود دارد، 
متفاوت است. وقتى ژاپن به اشغال در آمد، اشغالگران 
آمريكايى قوانينى در خصوص سانسور اعمال كردند 
كه هر گونه آثارى كه شامل سلحشورى و مقاومت 
باشــد، سانســور مى شــد. اين نوع آثار در ادبيات 
كلاســيك ژاپن زياد بوده اند. اين قوانين بخصوص 
در تئاتر اين كشــور و نيز در حــوزه كتاب اعمال 
مى شده است. در نسل اول بعد از جنگ ما پوچى، 
سرگشتگى، بى هدفى و نيهيليسم را زياد مى بينيم. 
جريانــى به نام «بوراى ها» يا اراذل در ادبيات به راه 
مى افتد كه كسانى چون «اوســامو دازاى»، «آنگو 
ساكاگوچى» و ديگر نويسندگان بزرگ اين جريان، 
جهان را اين گونه مى بينند. پيش از آن ها در ســال 
52 «هيروشــى نوما» داســتان «منطقه تهى» را 
مى نويسد كه از معروف ترين آثار مربوط به جنگ در 
اين دوره است و اين اثر نشان مى دهد تصور ژاپنى ها 
تحت تأثير پروپاگانداى جنگ چقدر پوچ بوده است. 
جالب اين اســت كه اغلب نويسندگانى كه در اين 
دوره اين نــگاه را دارند، در زمان جنگ در خدمت 
دستگاه پروپاگانداى جنگ بوده  اند و پس از جنگ 
از اين موضوع ابراز پيشمانى كرده اند. نسل دوم بعد 
از جنگ كمى واقع بينانه تر به جنگ نگاه مى كنند 
و در اين دوره است كه «يادداشت هاى هيروشيما» 
نوشــته «كنزابورو اوئه» دومين نوبليســت ژاپنى 
نوشته مى شود كه مجموعه اى از روايات شخصى از 
بمباران هسته اى هيروشيماست. جنگ در ادبيات 
ژاپن خيلى جارى و سارى است و اگر خيلى آن ها 
را نديده ايم به دليل عدم دسترسى ما به ادبيات ژاپن 
اســت. يكى از داستان هاى معروف جنگ در ژاپن، 
«باران سياه» نوشته «ايبوسه ماسوجى» است كه تا 
به حال دو بار به فارســى ترجمه شده است كه يك 
بار قبل از انقلاب از روسى و انگليسى ترجمه شده و 
يك بار هم بعد از انقلاب آقاى قدرت االله ذاكرى آن 

را از زبان ژاپنى ترجمه كرده است.

 در آن دورانى كه ادبيات ژاپن تحت تأثير 
سانسور بوده اســت، آثارى كه اشاره اى به 
بمباران هســته اى داشــته اند هم سانسور 

شده اند؟
هدف آن سانسور بيشتر اين بوده است كه از روحيه 
جنگ طلبى جلوگيرى كنند، اشاره به بمب مى شده 
اما حالت مرثيه ســرايى و گلايه از فاتحان جنگ 

نداشته است.

آنچه مى خوانيد

 وقتــى ژاپن به اشــغال در آمد، 
اشغالگران آمريكايى قوانينى در 
خصوص سانســور اعمال كردند 
كــه هــر گونه آثــارى كه شــامل 
سلحشــورى و مقاومــت باشــد، 

سانسور مى شد

آنچه مى خوانيد
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خبر

اداى احترام فاطمه معتمدآريا 
به همسر سردار شهيد منوچهر مدقق 

سيما و سينما: حبيب احمدزاده 
در سالروز شكست حصر آبادان با 
بازنشر ويديويى از فاطمه معتمدآريا 
و همسر شهيد مدقق از فرماندهان 
شكست حصر آبادان اين روز را به 

همه تبريك گفت. 
در اين ويديو فاطمه معتمدآريا پس از اكران فيلم آباجان با همسر شهيد 
مدقق خانم ملكى ديدار و به ايشــان اداى احترام كرد. معتمدآريا در اين 
ديدار در حالى كه مى گريســت خطاب به همســر شهيد گفت: «حقش 
است كه درمورد اين كتاب يك سناريوى خوب نوشته شود...شما يكى از 
نمونه هاى هستيد كه مثل يك معجزه الهى در ذهن من هستيد. من مدام 
زندگى شــهيد را در ذهنم مرور مى كنم. شما يك معجزه در زندگى اين 
شهيد بوديد. خيلى متأسفم كه ايشان الان در كنار شما نيستند... خيلى از 

ديدار شما ذوق زده شدم. » 
اين ويديو روز گذشته در فضاى مجازى با استقبال مخاطبان قرار گرفت و 

توسط بسيارى از شخصيت هاى فرهنگى بازنشر شد. 

افزايش استقبال مخاطبان
 از فيلم هاى تابستان 97 نسبت به سال گذشته

ميزان: تابستان را مى توان پس از 
اكران نــوروزى پررونق ترين فصل 
سينماى ايران دانست، فصلى كه به 
دليل تعطيلى مدارس و دانشگاه ها 
مردم با فراغ بال بيشترى به سينما 
مى روند و صاحبان فيلم ها تمايل 

زيادى براى اكران فيلم هايشان در اين فصل دارند.
بر اساس آمار ارائه شده توسط سايت سينما تيكت به عنوان مرجع بليت 
فروشــى سينماها، امسال سينما ها موفق شدند در تابستان 97 با جذب 
بيش از 7 ميليون مخاطب، به مجموع فروش بيش از 62،5 ميليارد تومان 
دست يابند و نسبت به تابستان سال گذشته 38 درصد رشد فروش و 15 

درصد رشد مخاطب را تجربه كنند.
با اين وجود مقايسه آمار نشان مى دهد فيلم هاى اكران شده در بهار 97 
نسبت به تابستان 97 با استقبال بيشترى رو به رو شده بودند. در بهار 97 
مجموع فروش سينما ها به رقم فوق العاده 82،4 ميليارد تومان رسيده بود 
كه اين رقم در تابستان 97 با كاهش 24 درصدى مجموع فروش و كاهش 

27 درصدى مخاطبان مواجه شد.
از ديگر نكات قابل توجه در اكران تابستان 97 تنوع ژانر فيلم هاى اكران 
شده بود. پس از «هزارپا» و «دشمن زن» فيلم هايى نظير «كاتيوشا» و «دم 
سرخ ها» با فروشى بالاى 2 ميليارد تومان از كمدى هاى پرطرفدار فصل 
بودند. فيلم «خاله قورباغه» به عنوان تنها نماينده سينماى كودك حدود 
2،5 ميليارد تومان فروش داشت. فيلم هاى «داركوب» و «به وقت خمارى» 
و «شعله ور» نيز پرطرفدارترين درام هاى اجتماعى فصل بودند كه به ترتيب 
2.1 ميليارد تومان، 1 ميليارد تومان و حدود 980 ميليون تومان فروش 

داشتند.
 

وحيد رهبانى بازيگر «بچه هاى گروهان بلال»:
اينترنت ذهن مردم را درگير كرده است

بانــى فيلم: وحيــد رهبانى كه 
هنوز مخاطبان او را با نقش نيماى 
ســريال «خانه ما» مسعود كرامتى 
به خاطر دارند اين روزها ســريال 
«بچه هاى گروهان بــلال» را روى 
آنتن دارد. در قسمتى ازگفت وگو 
با خبرنگار بانى فيلم او در پاســخ به اين پرسش كه چرا اين روز ها ديگر 
سريال هاى پرمخاطبى مانند «خانه ما» كه مورد توجه همه اعضاى خانواده 
بود، ساخته نمى شود، گفت: در آن زمان شبكه هاى تلويزيونى كمتر بود 
و ماهواره هم وجود نداشت؛ اما من فكر مى كنم شايد در آن سال ها نگاه 
همه به كار جدى تر بود. از طرفى كيفيت كارها فداى كميت نمى شد. اما 
الان از نظر كميت مشــكلى نداريم، اما كيفيت را تحت الشعاع قرار داده 
است. سرعت توليد كارها هم بيشتر شده و همين موضوع روى كيفيت 
هم تأثيرگذار است. اما به طور كلى از زمانى كه اينترنت بخش زيادى از 
ذهن مردم را درگير كرده، تلويزيون كمرنگ تر شده است. البته نه فقط در 

كشور ما كه در تمام دنيا اين اتفاق افتاده است. 
وى با اشــاره به حضور گوشى هاى هوشــمند در خانواده ها افزود: مردم 
حتى مقابل تلويزيون روشــن هم گوشى در دست دارند و در حال چك 
كردن كانال هاى مختلف هستند كه اين امر خيلى تأثيرگذار بوده است. 
ضمن اينكه «خانه ما» و سريال هايى از اين دست براى مردم به نوستالژى 
تبديل شده است. بايد از مديران و مسئولان پرسيد كه چرا ديگر چنين 
سريال هايى ساخته نمى شــوند و دليل اصلى كجاست؟ با اين حال فكر 
مى كنم صميمت عجيبى در آن كارها وجود داشــت و همه مثل اعضاى 
يك خانواده بودند. شايد يكى از دلايل موفقيت سريال هاى گذشته همين 

باشد.
 

چرا دوباره مسابقه ميليونى؟ 
تسنيم: اين خبرگزارى در واكنش 
به بازگشت دو مسابقه «ستاره باش» 
و «پنج ســتاره» پــس از انتقادات 
بسيار رسانه ها و مخاطبان، نوشت: 
وقتى اعلام مى كنند برنده باش و 
پنج ستاره دوباره به آنتن برگشتند 
اين ســؤال پيش مى آيد در شــرايط اقتصادى امروز چه اصرارى به اين 

مسابقه هاى ميليونى است؟
اين همه پرداخت هنرى وجود دارد كه مى تواند دستخوش ساخت برنامه 
و حتى مسابقه اى باشد؛ مصداق بارز آن مسابقه هوش برتر، مستند مسابقه 
فرمانده و خانــه ما كه موجب مباهات در طراحى خلاقانه مســابقه در 
تلويزيون شــدند و به مقاصد روشن فرهنگى، اجتماعى و معنوى دست 
يافتند، اما واقعاً مسابقه هاى ميليونى چه محتوا و چه سرمنزل فرهنگى 
را به دست مى آورد و چه دستاوردى را براى جمهورى اسلامى به ارمغان 

مى آورد؟
در اين شرايط اقتصادى جامعه جايز نيست برنامه ها و فيلم هاى فاخر به 
خاطر نداشتن امكانات مالى ساخته نشوند و يا بسختى وارد چرخه توليد 
شوند، ولى برنده باش و پنج ستاره با طراحى سؤالات ضعيف جايزه پنجاه 

ميليونى بدهند.

محمد حسين قاســمى، تهيه كننده فيلم «شيار 
143» در اين باره به خبرنگار ما مى گويد: مشكلى 
كه در پخش بين المللى آثارمان بوِيژه در آثار دفاع 
مقدسى وجود دارد، اين است كه فرم و محتواى 
آن ها نياز به عقبه ذهنى دارد در حالى كه مخاطب 
بين المللى، اين عقبه ذهنى را درباره جنگ هشت 
ساله ايران و عراق ندارد؛ بنابراين اولين ويژگى آثار 
بايد اين باشــد كه جهان موضوع در جهان فيلم 

گنجانده شود. 
او با اشاره به حضور فيلم «شــيار 143» در 131 
جشــنواره بين المللى و بازخورد خوب اين فيلم، 
خاطرنشان مى كند: يكى از دلايل استقبال از اين 
فيلم در حضور بين المللى اش اين بوده كه جهان 
فيلم، جهان موضوع را تعريف مى كند و ارجاعات 
فرامتنى ندارد، اگرچه موضوعاتى از اين دست با 
بايكوت هم مواجه مى شــوند، اما بحث برسر اين 

نيست. 
قاســمى در ادامه بــه بايكوت فيلم هــاى دفاع 
مقدس كشــورمان در عرصه بين المللى اشــاره 
كرده و مى گويد: محتواى اين فيلم ها بايد قابليت 
همذات پندارى در ميان مردم ديگر كشورهاى دنيا 
را داشته باشد مثلاً مخاطب شيليايى هم موضوع 
فيلــم را درك كند، بنابراين نياز داريم كه با نگاه 
انسانى كه زبان مشتركى در دنياست، موضوع را 

مطرح كنيم. 
زمانى كه فيلــم شــيار 143 را در ژاپن نمايش 
داديم يك ژاپنى با ديدن مادر ايرانى مى توانست با 
مادرانى كه فرزندانشان را در جنگ جهانى دوم از 

دست داده بودند، همذات پندارى كند. 

 بهترين زبان و رسانه، سينماست
به گفتــه اين تهيه كننــده، آثار مــا در فضاى 
بين المللــى آن طــور كه بايد بازخورد نداشــته 
اســت و نهاد ها و ســازمان ها بايســتى روى اين 
موضوع بيشتر تمركز كنند تا اين آثار در مجامع 
بين المللى مطرح شود چون شناخت كمى از ايران 
و تاريخ اين كشــور در بين مــردم جهان وجود 

دارد.
قاســمى تعريف مى كند: فيلم «شيار 143» را در 
فرانســه و كره جنوبى نمايش داديم، مخاطبان، 
موضــوع فيلم را درك كــرده بودند چون جهان 
موضوع در جهان فيلم وجود داشت، ولى مى گفتند 
كه اين جنگ چه زمانى اتفاق افتاده است؟ واقعى 
اســت يا تخيلى؟ اينقدر نسبت به جنگ هشت 
ساله ما ناآشــنا بودند درحالى كه جنگ ما يكى 
از طولانى ترين جنگ هاى منطقه بود، اين نشان 
از كم كارى رســانه اى مــا در عرصه بين المللى 
داشــت در حالــى كه بهتريــن زبان و رســانه، 

سينماست.
او ادامه مى دهــد: اكثر موضوعاتى كه موضوعات 
ارزشــمندى براى ســينماى ما هستند نيازمند 
اين هســتند كه در فضاى بيــن المللى مطرح 
شوند، فيلم هايى همچون «به وقت شام» و «تنگه 
ابوقريب» فيلم هايى با ويژگى هاى خوب هســتند 
كه در فضاى بين المللــى مى توان آن ها را مطرح 

كرد. 

 نيازمند تلاش 
در ديپلماسى فرهنگى هستيم

قاســمى معتقد اســت: اكثر آثار سينماى ايران، 

موضوعــات خوب و اخلاق مــدارى دارند به نظر 
مى رســد كه وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامى و 
سازمان فرهنگ و ارتباطات اسلامى بايد اهتمامى 
براى پخش بين المللى اين آثار داشته باشند و روى 
انعكاس بين المللى آثار ايرانى تلاش بيشترى كنند.
به گفته او با پخش بين المللى آثار علاوه بر انعكاس 
فرهنگ غنى ايرانى و انتقال ارزش هاى انســانى، 
اين آثار مى تواند درآمدزايى خوبى براى سينماى 
كشورمان داشته باشد، اما لازمه اش اين است كه 

در اين باره رايزنى شود.
قاسمى كه به واسطه اكران فيلم هايش به كشورهاى 
مختلف سفر كرده است، مى گويد: حضور سينماى 
ايرانى در جشنواره هاى بين المللى خوب است، اما 
در اكران عمومى در كشورهاى ديگر، ضعيف است 
و نياز به كار دارد، چرا كشورهاى اطراف ما همچون 
تركيه و هند كه سينماى قوى ندارند، اين فضا را 

در اختيار مى گيرند؟!

تهيه كننده فيلم «نفس» يادآور مى شود: سينماى 
ما از لحاظ محتوا داراى ويژگى هاى خوبى اســت 
و شــايد روى ويژگى هاى تكنيكى نتوان خيلى 

مانور دارد، اما محتوايى غنى را در عين ســادگى 
به مخاطب منتقل مى كنــد و اين ويژگى خوب 

سينماى ماست كه بايد از آن بهره گرفت.
او با بيان اينكه ديپلماسى فرهنگى نيازمند تلاش 
است، تأكيد مى كند: الان پخش كننده هاى بخش 
خصوصى براى اكران هاى بين المللى بايد توسط 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامى، وزارت امور خارجه 
و ســازمان فرهنگ و ارتباطات اسلامى حمايت 

شوند تا بهتر بتوان از اين ظرفيت بهره برد.

 بازار جهانى را نمى شناسيم
سعيد سعدى، تهيه كننده فيلم هاى دفاع مقدسى 
همچون «گيلانه» و «روزهاى زندگى» درباره راهكار 
پخش بين المللى فيلم هاى دفاع مقدس به خبرنگار 
ما مى گويد: مهم ترين نكته اين است كه فيلم بايد 
محتوا و تكنيك خوبى داشته باشد تا براى مخاطب 

جهانى هم جذابيت داشته باشد. 
او مهم ترين مشــكل را بازاريابــى در اين عرصه 
مى داند و خاطرنشــان مى كند: ما در عرضه آثار 
مشــكل داريم و متوليانى براى بازاريابى اين آثار 
بايد وجود داشــته باشند. اگر بخش خصوصى در 
اين زمينه فعال تر شــود، در جهت توزيع و بهتر 
ديده شــدن آثار بويژه آثار ارزشى مى توان توفيق 
داشت، آنچه اهميت دارد بحث بازاريابى است در 
حالى كه اين موضوع با نقصان هايى همراه است. 

به گفته ســعدى، مباحث اخلاقى و انســانى در 
فيلم هاى دفاع مقدس پررنگ تر است و مى توان از 
اين ويژگى براى اكران هاى بين المللى بهره گرفت.

وى با اشاره به شرايط اقتصادى نامطلوب داخلى، 
اكران خارجى فيلم هاى ايرانى را در شرايط كنونى 
با محدوديت ها و دشــوارى هاى بيشترى همراه 
دانسته و مى افزايد: بخش خصوصى از اين موضوع 
كمتر استقبال خواهد كرد، بنابراين متوليان امر 
بايســتى در اين باره تدبير كنند تا با شركت هاى 

خارجى رايزنى داشته باشند.
اين تهيه كننده معتقد اســت كه بازار جهانى را 
بخوبى نمى شناسيم و دانش و تجربه ما در پخش 
بين المللى كم است، ضمن اينكه براى اين موضوع 
متولى وجود ندارد. معمولاً كشورهاى مقصد براى 
پخش بين المللى آثار ى اعلام آمادگى مى كنند كه 
آن فيلم ها، موفقيت هاى جهانى كسب كرده اند يا 
نامزد دريافت جايزه در جشنواره هاى معتبر جهانى 
شــده اند كه سهم آثار دفاع مقدس در اين حوزه، 

بسيار اندك است.
به باور او، بازار خارجى از بازار داخلى هم سودآورتر 
اســت و علاوه بر مزاياى فرهنگى آن، مى توان به 
بازگشت سرمايه و ســودآورى هم اميدوار بود اما 
تحقــق آن نياز به برنامه ريزى از ســوى دولت و 

بخش خصوصى دارد. 
سعدى معتقد است كه در زمينه حضور بين المللى 
بسيار عقب هستيم و اتفاقاتى كه براى فيلم هايمان 
افتاده به خاطر ظرفيت هاى فردى بوده اســت و 
مديريت در اين امر تأثيرى نداشــته در حالى كه 
با تكيه بر توان توليدى كه با حضور نســل جديد 
ســينما، بيشتر شده اســت، مى توانيم در عرصه 

بين المللى حضور بهتر و مؤثرترى داشته باشيم.

برش

محمد حسين قاســمى (تهيه كننده 
شــيار 143): مخاطبــان كــره اى و 
فرانســوى نســبت به جنگ هشت 
ساله ما ناآشنا بودند، اين نشان از كم 
كارى رسانه اى ما در عرصه بين المللى 
داشــت در حالى كه بهترين رسانه، 

سينماست

برش

كننــده  (تهيــه  ســعدى  ســعيد 
گيلانه): در بــازار خارجى علاوه بر 
مزاياى فرهنگــى آن، مى توان به 
بازگشت سرمايه و سودآورى هم 
اميدوار بــود اما تحقق آن نياز به 
برنامه ريزى از سوى دولت و بخش 

خصوصى  است

سيما و سينما

قدس راهكارهاى پخش بين المللى فيلم هاى دفاع مقدس را در گفت وگو با دو تهيه كننده بررسى مى كند

چرا مردم آلمان و فرانسه ندانند؟

گفت وگو

سيما و ســينما/صبا كريمى: چند ســالى است كه 
شــبكه هاى اجتماعى به زندگى مردم ورود پيدا كرده و 
جاى خود را هم يافته اند. شايد نخستين سال هاى پيدايش 
فناورى هاى نوين، استفاده در باب سرگرمى و تفريح بيش 
از امروز رايج بود، اما به نظر مى رسد، طى سال هاى اخير، 
بهره گيرى از ظرفيت هاى فضاى مجازى در راستاى بهبود 
زندگى بيش از پيش مطرح است و كم نيستند، نيروهاى 
جــوان و كارآزموده اى كه امكانــات اين فضا را تبديل به 
فرصتى ارزنده در راستاى رسالت هاى خود همچون آگاه 
ســازى مردم، آموزش و شفاف سازى كرده اند. به همين 
بهانه با حجت الاسلام والمســلمين محمد فروهر، مدير 
انجمن علمى فضاى مجازى حوزه علميه و معاون آموزش 
و پژوهــش دفتر مطالعات فضاى مجــازى انقلاب درباره 
شرايط برنامه سازى در اين فضا، تأثيرات اجتماعى فضاى 
مجــازى، چالش ها و فرصت هاى پيــش رو به گفت وگو 

نشسته ايم كه شرح آن را در ادامه مى خوانيد.

 نيازمند استقلال در فضاى مجازى هستيم
وى در ابتداى سخنان خود تأثيرات اجتماعى در فضاى 
مجــازى را اين گونه ارزيابى كــرد و گفت: طبعاً فضاى 
مجازى تفاوت هــاى معنادارى با فضــاى واقعى دارد و 
درگيرى مخاطب با ابعاد مختلف زندگى انســانى مانند 
اقتصاد، فرهنگ، سياست و... جدى است. پيش از ورود 
فضاى مجازى ارتباط مردم با رسانه ها محدود به تلويزيون 
و يا رســانه هاى چاپى بود. مردم بعد از ساعات كارى به 
خانه مى آمدند و شــايد يكى دو ســاعت فيلم و سريال 
تماشــا مى كردند و رســانه ها در ارتباط گيرى محدود 
بودنــد، اما امروز در وضعيت متفاوتــى قرار گرفته ايم و 
صحبت از زندگى دوم اســت. اين رســانه چنان قدرت 
تأثيرگذارى ايجاد كرده است كه به «second life» يا 
زندگى دوم معروف شده است و نمى توان آن را محدود، 

فيلتر و بايكوت كرد يا با آن برخورد سلبى داشت.
وى يادآورشــد: مقام معظم رهبرى بارها تأكيد كرده اند 
كه فضاى مجازى امروز چندين برابر بزرگ تر از زندگى 
ما شــده و به نوعى بر آن پيشــى گرفته است. بنابراين 
درگيرى هاى اين فضا هم هر روز بزرگ تر مى شود و من 
پس از ســال ها تحقيق و ممارست در فضاى مجازى به 
اين نتيجه رســيده ام كه نمى توان بــا آن برخورد از بالا 
به پايين داشــت. بنابراين معتقدم اگر سه اتفاق مهم و 
راهبردى رخ بدهد، حتماً فضا و شرايط به نفع ما خواهد 

بود.
مدير رسانه معاونت تبليغ حوزه علميه قم در ادامه افزود: 

استقلال  راهبردى  مؤلفه  اولين 
سخت افزارى است. بايد بپذيريم 
اينترنــت متعلق به مــا نبوده و 
يك فناورى وارداتى اســت و ما 
بيــش از 90 درصد در اين فضا 
وابسته هستيم. در حالى كه ما 
برجسته اى  و  متخصصان خوب 
در حوزه IT داريم كه مى توانند 
ايــن فضا را در دســت بگيرند. 
متأســفانه نگاه كلان در حوزه 
فناورى وا رفته است وهرچه در 
حــوزه نرم افــزار كار كنيم، بى 

فايده است. نمونه اش فيلترينگ تلگرام است كه با انواع 
و اقسام فيلترشكن ها ورود به آن ممكن مى شود. از اين 
 IT رو بايد نيروهاى انقلابى وارد عرصه شوند و در حوزه
تصميمات جدى بگيرند. اگر نگاهى راكه در مورد انرژى 
هسته اى داشتيم در فضاى IT هم وارد كنيم،قطعاً همه 
چيز تغيير خواهد كرد. بنابراين دولت، وزارت ارتباطات 
و نهادهاى مربوط بايد وارد ميدان شــوند و ايجاد شبكه 
ملى اطلاعات كــه از مطالبات مهم مقام معظم رهبرى 
است، مورد توجه قرار گيرد چرا كه شبكه ملى اطلاعات 
مصداق كامل اســتقلال سخت افزارى است و بايد روى 

آن تمركز كنيم.
فروهر تصريح كرد: مورد دوم، توليد محتواست. متأسفانه 
ما در خيلى موارد محتواى خوبى نداريم. اين يك فضاى 
رقابتى است و مردم دنبال كيفيت هستند. فضاى مجازى 

زبان خودش را دارد و بايد براساس 
آن محتوا توليد كرد. بنابراين بايد 
توليد محتوا را به دست نيروهاى 
ارزشــى و انقلابى ســپرد؛ اين ها 
شــعار نيست چنانكه همين حالا 
هم چنديــن جريــان فكرى در 
حوزهاى دينى، مســائل خانواده، 
كودك و... برنامه هاى ارزشمندى 
توليــد مى كنند. به طــور مثال 
گروه ما در مؤسسه هنرنما و فرانو 
توليدات محتوايــى خوبى دارد و 
ســامانه آموزش مجازى آن فعال 
است و برنامه هاى ويديويى خوبى در حوزه هاى مختلف 

اجتماعى، خانواده، مسائل دينى و... توليد مى شود.

 ارتقاى سطح سواد مخاطبان
وى به سومين مؤلفه راهبردى در حوزه مجازى اشاره كرد 
و گفت: آموزش و آگاهى، سومين حلقه اين اتفاق است. 
بايد ســطح سواد مردم را بالا برد. سيستم هاى آموزشى 
اعم از آموزش و پرورش و آموزش عالى، فيلمســازان و 
اهالى سينما بايد به اين عرصه ورود كنند و هر فعاليتى 
را درراســتاى ارتقاى سطح سواد مخاطبان انجام دهند. 
كسانى كه آموزش كافى نديده اند و از سطح سواد لازم 
در اين حوزه برخوردار نيستند، تحت تأثير هرچيزى قرار 
مى گيرند. شــما همين الآن هم شاهد هستيد كه يك 
عكس مى تواند چه غوغايى در فضاى مجازى راه بيندازد 

و دو روز ديگر مى بينيم كه فتوشاپ بوده است. بنابراين 
برخى اتفاقات در فضاى مجازى منجر به شايعه سازى و 
ايجاد بحران مى شود، بنابراين فناورى، سريع تر از ما در 
حركت است و بايد بموازات آن پيش رفت و به روز شد. 
مؤسس و مديرعامل مؤسســه «راهبردى فرانو» با اشاره 
به آسيب ها و تهديدها و فرصت هاى پيش روى اين فضا 
عنوان كــرد: در حوزه تهديدها چند بحث جدى مطرح 
است كه مى توان از مهم ترين آن ها به دسترسى آسان به 
محتواى مستهجن و غيراخلاقى، سرقت اطلاعات، كنترل 
و مديريت ذهن و اعتياد در فضاى مجازى اشاره كرد كه 
به نظرم همه اين ها با برنامه ريزى اصولى، قابل كنترل و 

هدايت است.

  اين عرصه يك چاقوى دودم است
اين كارشــناس فضاى مجازى در پاسخ به اين پرسش 
كه اين روزها جوانان بســيارى در فضاى مجازى دست 
به توليد محتوا و برنامه ســازى زده اند كه تأثيرات قابل 
توجهى در جامعه داشته است و حتى در مواردى جريان 
ســاز هم بوده اند. به نظر شما برنامه ســازى در فضاى 
مجازى اعم از توليد در فضاى فرهنگى، اجتماعى و حتى 
سياسى چه تأثيرى در روشــن كردن اذهان عمومى و 
خدمت به مخاطب دارد، گفت: مقام معظم رهبرى فضاى 
مجازى را به صورت توأمان، يك فرصت و تهديد قلمداد 
كردند. ايشان فرمودند اين عرصه يك چاقوى دودم است 
و بستگى دارد كه چه اســتفاده اى از آن داشته باشيم. 

توليد محتوا در اين حوزه بسيار مهم است. 
همان طور كــه گفتيد، گروه هاى بســيارى در فضاى 
مجازى و شــبكه هاى مختلف برنامه سازى هاى مداوم 
دارنــد و محتواى به روز و متناســب بــا اقتضاى نياز 
مردم توليد مى كنند و در شبكه هاى مختلفى همچون 
آپارات، اينســتاگرام و... بارگــذارى مى كنند. اين كارها 
بســيار ارزشمند است چرا كه جريان ساز است. حقيقتاً 
بهره گيرى درســت از اين فضا يك نعمت بزرگ است. 
ما موظفيم مسئولان را در راستاى مطالبات بحق مردم 
به چالش بكشيم؛ ضمن اينكه كمپين هاى تأثيرگذارى 
هم تشــكيل شــد و اتفاقاً نتيجه هم داد. كمپين هايى 
چون فرزندت كجاســت؟ يا سؤال از نمايندگان كه چه 
كســانى در مجلس با چه دليلــى رأى موافق يا مخالف 
مى دهند. اين كمپين ها از دل همين برنامه سازى هاى 
اينترنتــى درآمده اســت. اين ها رويش هايــى مهم و 
ارزنده در فضاى مجازى هســتند كه بايد جدى گرفته 

شوند.

مدير انجمن علمى فضاى مجازى حوزه علميه:
جريان سازى مؤثر با توليد برنامه در شبكه هاى مجازى ممكن مى شود

برش

سيســتم هاى آموزشــى اعــم از 
آموزش و پرورش و آموزش عالى، 
فيلمســازان و اهالى ســينما بايد 
به ايــن عرصه ورود كننــد و هر 
فعاليتى را درراستاى ارتقاى سطح 

سواد مخاطبان انجام دهند

 سيما و سينما/ زهره كهندل   رهبر انقلاب، هفته گذشته در مراسم 
شب خاطره  دفاع مقدس با بيان اينكه دنيا بايد عظمت قهرمانان ما 

را بداند، تأكيد كردند: بايد براى معرفى قهرمانانمان، فيلم بسازيم.
ايشان يادآور شدند: همين فيلم اخير آقاى حاتمى كيا هرجا پخش 
شد مورد اســتقبال قرار گرفت؛ چرا در اروپا و آسيا پخش نشود؟ 
در جشــنواره هاى غربى، فيلم هاى ايرانى اى پخش مى شــوند كه 
كيفيتشان به مراتب كمتر از فيلم هاى دفاع مقدس است، اما يك فيلم 
دفاع مقدس را نشان نمى دهند؛ چون مى ترسند اين فيلمِ افشاگر 
پخش شود. پس اين، سلاح كار آمدى است؛ چرا استفاده نمى كنيم؟ 
ما بايد دست به كار شويم و براى قهرمان هايمان فيلم بسازيم؛ همت، 
باكرى و برخى شخصيت هاى زنده  دفاع مقدس، قهرمانند. دنيا بايد 

عظمت اين چهره ها را بداند.
ايشان در قسمتى ديگر از سخنانشان به لزوم بازنشر حوادث هشت 
ساله دفاع مقدس در فضاى بين المللى براى آگاهى بخشى به مردم 
جهان اشاره كرده و گفتند: امروز غربى ها براى تهمت سلاح شيميايى 

چه جاروجنجالى مى كنند، اما آن  روز صدام اجازه داشــت از سلاح 
شيميايى نه  فقط در جبهه كه در شهرها استفاده كند و همين فرانسه 

و آلمان و شوروى آن  روز كمكش مى كردند.... 
در دوران دفاع مقدس، ما در محاصره سياسى و محاصره  اقتصادى 
بوديم كه هيچ، در محاصره  تبليغاتى هم بوديم و صداى ما به هيچ  جا 
نمى رسيد... خب من سؤالم اين است كه چرا مردم آلمان و فرانسه 
ندانند دولتشــان در آن هشت سال چه كرد؟ الان نمى دانند و اين، 
كوتاهىِ ماســت. الان دنيا اين تصوير رسواكننده  نظام سلطه را در 

مقابل خود نمى بيند. 
با توجه به فرمايشــات و منويات رهبر انقلاب براى نمايش جهانى 
و انعكاس حوادث هشــت ســال دفاع مقدس از طريق رسانه ها، 
درباره راهكارهاى پخش بين المللى فيلم هــاى دفاع مقدس با دو 
تهيه كننده سينماى كشــورمان كه فيلم هايشان با موضوع دفاع 
مقدس در جشنواره هاى مختلف جهانى حضور داشته است، گفت و گو 

كرديم. جهان اشاره كرده و گفتند: امروز غربى ها براى تهمت سلاح شيميايى 



زاده تربــت  مجيــد  ايســتگاه/   
ممكن است من و شــما به خاطر صدا و لحن 
همراه با آرامشش، نمكى كه توى حرف زدنش 
بود و ساختار شــكنى هايى كه در اجرا و پرداختن به اخبار 
هفتگى داشــت، دلمان برايش تنگ شــده باشــد و دوست 
داشته باشيم «محمد دلاورى» را بيشتر و بيشتر ببينيم. اما 
«دلاورىِ» نسخه سال 97 با «آقاى صرفاً جهت اطلاعِ» هفت 
يا هشــت سال پيش كه مدت ها اطلاعى از او در دست نبود، 
خيلــى تفاوت دارد. اگرچه هنوز هــم از آن چهره فتوژنيك 
و جديتِ توى چهره اش كه نمى گذاشــت شــوخى هايش را 
جدى نگيريم، چيزهايى باقى است اما «محمد دلاورى 97» 
حالا كتاب هم مى نويســد،گاهى غافلگيرانــه در يك برنامه 
تلويزيونى، مجرى مى شــود، گاهى ســر و كله اش در شبكه 
«ايران كالا» پيدا مى شود و بعضى وقت ها هم مدت ها غيبش 
مى زند و جلوى دوربين پيدايش نمى شود. او ديروز به يكى از 
خبرگزارى ها گفت: «حس مى كنم همين قدر هم كه هستم، 
زيادى ام... احســاس مى كنم كسى كه زيادى در تلويزيون و 
در چشم مردم اســت، خودش را بى خودى مصرف مى كند. 
بنابرايــن بايد به كنار بروى تا مردم دوباره حس كنند كه تو 

بايد بيايى و حضور داشته  باشى...».

 كاكُل زرىِ سابق
پســر كاكل زرىِ حاج آقاى «دلاورى»، سال 52 در تهران 
به دنيا آمد و همه فكر مى كردند چند ســال ديگر مى رود 
وردستِ پدرش توى بازار تهران، گذرِ «لوطى صالح» و آداب 
حجره دارى و بازارى شدن را مى آموزد و براى خودش يك 
بازارى معتبر و صاحب نام مى شــود. اوضاع اما آن طور كه 
ديگران فكر كرده بودند پيــش نرفت، چون حالا و در 45 
سالگى، نه مى شود نشانى از «بازارى» بودن را در زندگى اش 
پيدا كرد و نه اثرى از آن كاكُل هاى كودكى را روى سرش! 
«دلاورى» گفته است: «فرزند ناخلف اين خانواده من بودم 
كه به جاي نشســتن در حجره پدر، يا در حال تماشــاي 
نقش و نگار كاشي هاي چهارسوق بزرگ بودم يا ورق زدن 
كتاب هاي كتابخانه مســجد امام. در خانه فقط كتاب قرآن 
و رســاله آقاي گلپايگاني را ورق مي زدم و چنان عطشي به 
كلمات داشتم كه تا شعري با آواز از تلويزيون پخش مي شد 
تند تند مي نوشــتمش با هزار غلط، حضرت مادر كه نگران 
كودك بي عقلش بود، مي پرسيد: چرا اين ها را مي نويسي؟... 
تصور كنيد وقتي كه در ماه هاي آخر دبستان كمي از خانه 
دور شدم و روي بساط كتاب فروش محله، كتاب ها را ورق 
زدم، سرم گيج رفت. همه همان شعرها كه من مي خواستم 
حفظ   شان كنم توي آن كتاب جلد سياه جمع شده بودند و 

رويش به زركوب نوشته بودند، ديوان حافظ...».

 معدل 12 و 25 صدم!
كودك ديروز بازار تهران، به نوجوانى كه رسيد، متوجه شد 
دنيا چيزها و جاهاى ديگرى جز كاشيكارى هاى چهارسوق 
بزرگ، كتابخانه مسجد امام، اشعار راديو و تلويزيون، ديوان 
حافظ و... هم دارد. او حالا جادوى ســينما را شناخته بود، 
مجلات سينمايى را مى خواند، عاشق كارگردانى بود و البته 
به درس خواندن و دانشــگاه هــم فكر مى كرد و لابد اينكه 
مثلاً در آينده برود كارگردانى ســينما بخواند. خانواده حاج 
آقا و حــاج خانم «دلاورى» اما ســنتى تر فكر مى كردند و 
«ســينما» را هم اگر «قرتى بازى» نمى دانســتند، فقط به 
عنوان يك ســرگرمى «ديدنى» قبول داشتند نه يك رشته 
«خواندنى» ! شــايد همين و شايد هم جبر آموزشى سبب 
شــد «محمد» دنبال كارگردانى سينما نرود. جبر آموزشى 

از نــگاه «محمد دلاورى» يعنى اينكــه بچه زرنگ هاى آن 
زمان، رياضــى مى خواندند و بچه تنبل هــا را هم اجبارى 
مى فرستادند رشته علوم انسانى. آن هايى كه نه زرنگ بودند 
و نــه تنبل بايد رشــته اى را انتخــاب مى كردند و راهى را 
مى رفتند كه كمى تا قســمتى كلاس داشته باشد و موجب 
ســرافكندگى خانواده نشود! «دلاورى» هم مجبور مى شود 
براى خواندن رشته شــيمى وارد دانشگاه شود. بى خبر از 
اينكه اين رشــته و مدرك دانشــگاهى اش بعدها نه تنها به 
دردش نمى خورد كه معدل 12/25 اش، مايه دردســر هم 
مى شود! ســال 91 بود كه برخى ســايت ها، كارنامه دوره 
كارشناسى او را منتشــر كردند و زيرش با كنايه به سبك 
«صرفاً جهت اطلاع» نوشــتند: محمد آقــاى دلاورى كه 
الآن در حين اشــتغال داره كارشناسى ارشد علوم سياسى 
مى خونه تا پيش از اين با كارشناسى شيمى آن هم با معدل 

درخشان 12 به شغل شريف خبرنگارى مشغول بوده!

 كمى مانده به 20
اجازه بدهيد ما به ســبك و سياق سايت هاى زرد نويس يا 
آن هايى كه قصد داشــتند با انتشار معدل دوره كارشناسى 
«دلاورى» تلافى نيشــگون هايى را كه او در «صرفاً جهت 
اطــلاع» از اين و آن گرفته بود در آورند، ديگر خيلى پاپيچ 
دوران تحصيلش نشويم و به ادامه زندگينامه و سرگذشتش 
بپردازيم. فقط اين را يادآور شويم كه «دلاورى» در واكنش 
به انتشــار معدلــش، كارنامه تحصيلى دوره كارشناســى 
ارشــدش را منتشــر كرد كه فقط 73 صــدم با 20 فاصله 
داشت و زيرش هم نوشــت: «بى هيچ علاقه اى در نوجوانى 
شــيمى خواندم، خواندن با اعمال شــاقه بــود چون تمام 
حواس من پى ادبيات و فلســفه و ســينما بــود و به جاى 
كلاس درس، پاتــوق من نشســت هاى فرهنگى و تحريريه 
رســانه ها... بــه زحمت ليســانس گرفتم... كمــال نادانى 
اســت دانش آدم ها را از روى اعداد كارنامه تحصيلى شــان 
بسنجيم... هرچند اين دوستان خودشان قادرند به سادگى 
در تمام وجوه زندگى ما سرك بكشند، گفتم بد نيست اين 
كارنامه ارشد من را هم داشته باشند...». قضاوتش با شما اما 
او مدعى است چه امروز و چه زمانى كه «آقاى صرفاً جهت 
اطــلاع» بود، اصرارى به گرفتن و بزرگنمايى گاف هاى اين 
و آن نداشت بلكه معتقد بود: «مسئله ما در اين برنامه، نقد 
مصائبي است كه مثل خوره از درون ما را مي پوساند، قرار 
مــا اين بود كه به ناهنجاري هاي زيربنايي بخنديم و مردم 
در حال لبخند زدن، به درك عميق تري از جامعه و فرهنگ 

خودشان برسند».

 با هم كنار نيامدند
بزرگمرد دوم زندگى اش در جوانى «شهيد آوينى» بود. پس 
از شــريعتى با نوشته ها و فيلم هاى « آوينى» دمخور بود و 
خودش مى گويد شهادت او نقطه عطف زندگى ام بود. به جز 
اين ها، شيميدانِ فرارى از شــيمى، سرش توى كتاب هاى 
فلســفى و غير فلســفى مطهرى، فرديد، سروش، شايگان، 
داورى و... بود و همدمش موســيقى ســنتى و ليوان هاى 
چاى كه لابد زود به زود پر و خالى مى شــدند. نتيجه اين 
دوره از زندگى اش اين بود كه بعدها پايش به روزنامه ها باز 
شد و بيشــتر در صفحات انديشه و فرهنگى آن ها قلم زد. 
روزنامه نگار شــدنش هم داستانى دارد كه خواندنش خالى 
از لطف نيســت: « آقاى مرتضى ســرهنگى را در نمايشگاه 
كتــاب ديدم... رفتم پيــش او و گفتم كــه خيلى به دفاع 
مقــدس علاقه دارم و درباره آن مطلب مى نويســم... او هم 
گفت بيا دفتر تا با هم صحبت كنيم... آنجا رفتم و نوشته اى 

را بردم كــه اگر الآن آن را بخوانم، خنــده ام مى گيرد... او 
چنان نوشــته كودكانه ام را تمجيد كرد كه بال درآوردم... 
از آنجــا مرا به روزنامه كيهان فرســتاد... بــاور نمي كردم 
بتوانم كنار كســاني چون شكرخواه و صديقي بنشينم... آن 
روزها من جوانى بودم محجوب، با ريش هاي بلند، در خود 
فرورفته، مثل بوداى عابدى بودم كه وســط ميدان توپخانه 
رها كرده اند... كمترين دركي از سياســت نداشتم و منزوي 
در گوشه تحريريه حال و هواي خودم را داشتم. آن زمان ها 
حتى مقاله كه مى نوشــتم، اســمم را پايش نمى گذاشتم و 
فكــر مى كردم اين منيت و تكبر اســت و من بايد خودم را 
از منيت رها كنم... مدت ها هم چيزى نمى نوشــتم و فقط 
ويرايش مى كردم... به قسمت انديشه رفتم... كم كم منزوى 
شــدم و نتوانســتم با كار كنار بيايم... نه من با كيهان كنار 

آمدم و نه كيهان با من... ». 

 ديوانه خانه و كفِ خيابان
اينكه چطور خبرنگار و «دلاورى» اى شد كه ما مى شناسيم، 
مربــوط به آغاز دهه 80 اســت. وقتى براى مصاحبه به صدا 
و ســيما فراخوانده شد، از او پرســيدند: «به سياست علاقه 
داريد»؟... بى رودر بايستى جواب داد: «خير... كدام آدم عاقلى 
فرهنگ را با همه شــكوهش رها مى كنــد و مى رود دنبال 
سياست». مصاحبه كننده با تعجب گفت: «شما قرار است در 
معاونت سياسى مشغول به كار شوى»! به هر حال و به قول 
خودش آن ها، اظهار فضل و نظرش را زير ســبيلى در كردند 
و «دلاورى» در صدا و سيما استخدام شد. بقيه اش را از زبان 
خودش بشنويد: « در حوزه فرهنگى و اجتماعى مشغول به 
كار شدم و اولين گزارشم هم متعلق به آدمى بود كه زير يك 
بيلبورد زندگى مى كرد... آن روزها خبرنگار برتر كسي بود كه 
خبرنگار رئيس جمهور باشــد اما آن قدر امثال من و كامران 
نجف زاده در ديوانه خانه ها و كف خيابان گشتيم و حرف هاي 
شــاعرانه زديم كه قصه كاملاً وارونه شــد، آرام آرام مردم به 

گزارش هاي عجيب و غريب امثال من علاقه مند شدند...».

 با نظام در افتادى؟
جرقــه « صرفاً جهــت اطلاع» وقتى در ذهنش زده شــد 
كــه مدير واحد مركزى خبر گفت، بايد يك بســته خبرى 
ببنديــم و با خبرها شــوخى كنيم. همين شــد كه ايده « 
صرفاً جهت اطلاع» در ذهنش شــكل گرفت. انگار مدت ها 
منتظر همين فرصت بود. متن را نوشت و وقتى همكارانش 
آن را خواندند بعد از كلى تعريف و تمجيد گفتند: «... ولى 
حيف كه اين قابل پخش نيست»! دست بر قضا همان متن 
تبديل شــد به اولين «صرفاً جهت اطلاع» و پخش هم شد. 
اولين كســى كه بعد از پخش به او زنــگ زد، پدرش بود. 
«محمد» آماده شــده بود كه پدر با ذوق و شوق تعريفش 
را بكند كه مثلاً: آفرين...آفرين... بازارى نشدى اما خبرنگار 
و گوينده خوبى شــدى... اما اشــتباه مى كرد. آقاى پدر با 
نارضايتى گفت: «چى شده؟ چرا دارى اين كار را مى كنى؟ 
چرا با نظــام درافتادى؟ من رفتم مســجد همه مى گويند 
پسرت با نظام درافتاده...»! بعدها كه «دلاورى» و برنامه اش 
جا افتاده و پرطرفدار شــدند، اگرچه پدرش ديگر زنگ نزد 
اما بيننده هايى بودند كه با زنگ زدن هايشــان، امان آقاى 
مجرى را بريدند. مثل كسى كه گفت: آقا... اين پيچ كارتلِ 
پژو... اينكه زير ماشــين بســته مى شــه... اين اخيراً ناياب 

شده...نيست...اينو توى تلويزيون بگو لطفاً !

 شايد وقتى ديگر
نه اينكه به قول پدرش، ضد نظام شــده بود و نه آيتمى كه 
در آن شــركت كنندگان در يك همايش رســمى را نشان 
مــى داد كه به خواب رفته اند و همزمان لالايى «گنجشــك 
لالا...» روى فيلم پخش مى شد، دليل رفتنش از ايران نبود. 
او پس از حدود 80 برنامه، خبرنگار صدا و ســيما در بلژيك 
شــد و جايش را به كامران نجف زاده داد. از ســال 95 هم 
«صرفاً جهت اطلاعِ» بــدون «دلاورى» كه به اعتقاد برخى 
كارشناسان، خطِ كارى و خبرى اش را گم كرده بود، تعطيل 
شد تا شايد وقتى ديگر با طرحى تازه و سبكى تازه تر برگردد! 
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ايستگاه

استخوانِ همديگر را دور نيندازيد!

 ايستگاه/ اميد ظرافتى در شبكه هاى مجازى صحبت از اين است كه 
اگر خدايى نكرده، زبانم لال و رويم به ديوار، توى كشــور قحطى بيايد، ما 
مردم گوشت كه سهل است، پوست و استخوان همديگر را هم مى خوريم!

اين را من نمى گويم ها! حرفِ اهالىِ فضاى مجازى است. 
بهانه شان هم براى اين حرف ها عكسِ هموطنانى است كه هجوم برده اند به 
فروشگاه هاى مواد غذايى و قفسه ها را خالى كرده اند. بهانه شان عكس مردى 
است كه حدود پنجاه بطرى روغن در سبد خريدش گذاشته و عكس هاى 
مشابه. شايد هم بهانه شان كاغذى اســت كه يكى از فروشگاه هاى مواد 
غذايى پشت قفسه هايش چسبانده است با اين مضمون: «از فروش اجناس 

فروشگاه بيش از 2 عدد معذوريم»!
نمــى خواهم مثل خيلى ها برايتان مثال بياورم از كشــورهايى كه بعد از 
گرانى، بازار را تحريم كرده اند و در نتيجه قيمت ها شكسته شده است. اين 
چيزها را مى گذارم به عهده اهالىِ متفكرتر فضاى مجازى، اما وقتى عكس 
و فيلم هاى هجوم هموطنانم به فروشگاه هاى موادغذايى را مى بينم از خودم 
مى پرســم دليل گرانى و وضعيت بلبشوى اقتصادى همه اش اقتصادى و 

سياسى است يا بخشى از آن زير سر خودمان است؟!
از خودم مى پرســم، چند برابر شدن يكباره برخى از كالاهاى اساسى مگر 
مى شــود همه اش زير سر آمريكا و تحريم هايش باشد و ما مردم و هجوم 

هيجان زده مان به فروشگاه ها در افزايش قيمت ها بى تقصير باشيم؟
وقتى همه چيز فت و فراوان و به اندازه قبل توى بازار يافت مى شود، وقتى 
دليــل منطقى اى براى اينكه بخواهيم حرف از قحطى بزنيم وجود ندارد، 
صف بستن جلوى فروشگاه ها اگر حاصل رذالت هاى رسانه هاى آن طرف 
آبى كه دائم حرف از قحطى و انبار كردن كالاهاى اساسى مى زنند، نباشد 
پس چيســت؟ پديده «احتكار خانگى» اگر حاصل جوزدگى خيلى از ما 

نباشد پس چيست؟
كاش كســانى كه حرف از خوردن گوشــت و پوســت مى زنند، كمى به 
تاريخمان نگاه مى كردند. به همين 30 ســال پيــش، به جوان هايى كه 
جانشان را گذاشتند كف دستشان و رفتند جنگ. به مردمى كه داشته ها و 
نداشته هايشان را راهى جبهه ها كردند. آن وقت مى فهمند اگر زبانم لال كار 
به آنجايى كه حرفش را مى زنند هم برسد، پيدا مى شوند خيلى از آن هايى 

كه حاضرند گوشت از تن خودشان بكَنند تا همسايه شان گرسنه نماند!

زير آسمان شهر

گزارش از شخص

صرفاً جهت اطلاع!
«محمد دلاورى» اين روزها چه مى كند؟

ايســتگاه / ايــن روزهــا همه جا 
صحبت از مســئولينى است كه غرق 
در تشــريفات شــده اند و از جايگاه و 
مقامشان سوءاســتفاده مى كنند. در 
اين ميان هستند مسئولانى كه بدون 
تشريفات و قرِ و فرِهاى مرسوم برخى 
از مســئولين، خلق و خوى ســاده و 
بى آلايشى دارند. حجت الاسلام قمى، 

رئيس جديد سازمان تبليغات اسلامى يكى از همين مسئولان است. يكى 
از كاربران فضاى مجازى با انتشــار تصوير آقاى قمى در يك هيئت مذهبى 
نوشته است: «صبح عاشورا آمده بود روضه حاج منصور. كفش هايش را درون 
كيسه گذاشت و بى تكلف در چهارچوب درِ ورودى روى سطح ناهموار جلوى 

پله هاى وضوخانه نشست. مسئول مردمى يعنى اين!»

ايســتگاه / «عزت االله ضرغامى» با 
انتشار پستى در صفحه شخصى خود 
در اينستاگرام، به ماجراى شهريه هاى 
برخى مدارس غيرانتفاعى كه به تازگى 
در رسانه ها هياهو به پا كرده، اشاره كرد 
و  نوشت:« امسال هم مانند گذشته ، 
خبرهاى زيادى از شهريه هاى بالاى 
مدارس غير انتفاعى منتشــر شد. با 

اينگونه مدارس مخالف نيستم. ولى ارقام چند ده ميليونى ثبت نام ها را كه 
مى شــنوم نگران مى شوم. نگران طبقاتى شدن نظام آموزشى كشور! ظاهراً 
همه جناح ها هم در مالكيت و مديريت اين مدارس دســتى بر آتش دارند! 
حداقل انتظار افكار عمومى، شفاف سازى در عملكرد مالى آنان و نحوه نفوذ 

صاحبان شان در تصميم سازى هاى كلان وزارت آموزش و پرورش است».

ايستگاه / كانال نوجوان از كانال هاى 
وابسته به دفتر حفظ و نشر آثار حضرت 
آيت االله خامنه اى اســت كه با انتشــار 
مطالب جذاب توانسته مخاطبان زيادى 
را به خود جذب كنــد. كانال نوجوان 
بتازگى بخشى از بيانات رهبر انقلاب را 
درخصوص توصيه به مطالعه كتاب هاى 
دفاع مقدس منتشر كرده كه در ادامه، 

آن را مى خوانيد. كانال نوجوان نوشــت: «رهبر معظم انقلاب اسلامى : من به 
جوانان امروز -بخصوص نوجوانان- مؤكدا توصيه مى كنم كتاب هايى را كه شرح 
و گزارش گوشــه اى از جنگ هشت ساله است، قدر بدانند و آن ها را بخوانند 
زيرا حقايق زيادى در آن كتاب ها بازگو شــده  است. همين خاطرات خواندنى 

و عبرت آموز است».

قدر كتاب هاى دفاع مقدس را بدانيدمسئول مردمى

مجاز آباد

نظام آموزشى طبقاتى

 ويك/استيون پراى 

وارد گود شويم!

 ايستگاه/ رقيه توسلى يك روز كه از خانه مى زنيد بيرون، كافى است 
دور و برتان را خوب ورانداز كنيد. از رژه چراغ قرمزها و عابران و ترافيك و 
اتومبيل ها بگذريد و فقط روى لشكر ماشين هاى يك نفره زوم كنيد. روى 

خيابان هايى كه قُرقِ خودروهاى تك سرنشين شده اند.
تازه آنجاســت كه واويلاى شهر دست تان مى آيد؛ همان وقت كه حساب 
و كتــاب مى كنيد چند دفعه خودتان هم دســت اندركار و مســبّب اين 

چشم انداز بوده ايد! شريك قصه خودروهاى تك سرنشين!
همان ســاعت است كه سَر مى چرخانيد سمت آســمان و آلودگى هوا... 
سمتِ كدرى ابرها و هزينه هاى گزافى كه اگزوزها دارند روى دست شهرها 
مى گذارند... سمتِ حكايتِ مخرب و بزرگى كه نمى شود بى خيالش شد و 

زيرسبيلى رَدش كرد.
حالا ايــن روزها نصف جهانى هــاى بزرگوار، آن نگاه ژرف مــورد نياز را 
انداخته اند و با همه اماها و اگرها، آمدند پاى كار... پاى سامان دادن ترافيك.
اصفهانى ها با همت شهردارى شان، دست به كار فرهنگى قابل تأملى زدند. 
بى جريمه و توبيخ و پليس و اعمال قانون با لباس هاى رنگين و پلاكاردِ «نه 

به خودروهاى تك سرنشين» وارد ميدان شدند.
اين هشدار يا تلنگر يا هرچه كه بشود اسمش را گذاشت، كار فرهنگى - 
تبليغى جالبى اســت كه بيننده را به فكر وا مى دارد... و بى شك به تغيير 
موضع. آنچه كه مسلّم است نه فورى، اما در دراز مدت اثرگذار بوده و از سان 

دادن اتومبيل هاى يك نفره در سطح شهر خواهد كاست.
وجود مســتمر اين گونه طرح ها و فعاليت ها با پشتوانه مجريان دلسوز در 
آينده، كارگر خواهد افُتاد و به فال نيك بايد گرفت اين ايده هاى راهگشا را 

كه عدم حضورشان مُدام احساس مى شود.
به گمانم اين روزها، اتومبيل سواران اصفهانى چشم شان عجيب پى اين 
زرد و سبز و قرمز پوشان و تكه كاغذشان مى گردد. همين ها كه آمده اند با 
«نه» گفتن هاى محترم، حال شهر را خوب كنند و خيابان ها را از جولان 
دود و بوق و خودروى اضافه نجات بدهند و بگويند زياده عرضى نيســت 
جز اينكه چهارچرخ هاى آهنى گوش به فرمان اند اگر شــهروند حقوقدان 

و سربه راهى باشيم!
شــايد براى نجات از دست سيلِ ماشين ها كه كم و بيش همه مان به آن 
مبتلا شده ايم يك راهش اين باشد كه به اندازه كافى ببينيم. بعد وارد گودِ 
حمايت از «نه به خودروهاى تك سرنشــين» بشــويم. وارد چرخه اى كه 

قدم هاى اولش، آسان نيست.

طرح روز 

تلنگر

اعتماد به سقف ترامپ!
ايستگاه / خنده حضار در ابتداى سخنرانى «ترامپ» در سازمان ملل، زمانى كه ادعا كرد 
دستاورد هاى دولتش در عرض دو سال بيشتر از دستاوردهاى هر دولتى در تاريخ آمريكا 
بوده است، تازه اول ماجرا بود و بعد از آن، مواضع تند كشورهاى مختلف از جمله فرانسه 
عليه صحبت هاى ترامپ و بعد از آن واكنش منفى رسانه ها به بخش هاى مختلف سخنرانى 
رئيس جمهور آمريكا آغاز شد. نشــريه «ويك» هم با انتشار كاريكاتورى از لفاظى هاى 
«ترامپ»، آقاى رئيس جمهور را حســابى چلانده است! نشريه «ويك» در جديدترين 
كاريكاتورش با اشــاره به صحبت هاى تند «امانوئل مكرون» رئيس جمهور فرانسه عليه 

سخنرانى «ترامپ» به اعتماد به نفس كاذب رئيس جمهور آمريكا كنايه زده است.
«امانوئل مكرون» در واكنش به سخنرانى «ترامپ» در بخشى از سخنرانى اش گفته بود: 
چه چيزى واقعاً به ما براى حل شرايط ايران كمك مى كند؟ قانون جنگل و فشار يكطرفه؟ 
وظيفه ما دامن زدن به تنش ها نيست، بلكه بايد برنامه گسترده ترى را سرلوحه كارمان 
قرار دهيم تا نگرانى هاى جامع ترى را پوشش دهد. اگر هر كشور منافع خود را دنبال كند، 

اين سياست به انزوا مى انجامد.
در شرايطى كه «ترامپ» در سخنرانى اش خواستار كنار گذاشتن سياست «جهانى سازى» 
شــده بود، «مكرون» در بخش ديگرى از سخنرانى اش با ادبياتى طعنه آميز و با اشاره به 

خروج آمريكا از برجام گفته بود: مبناى پيشرفت در موضوع ايران، برجام بود!
رئيس جمهور فرانســه همچنين به صحبت هاى «ترامپ» درباره ســفارت آمريكا در 
بيت المقدس هم واكنش نشــان داده و با انتقاد از سياست ترامپ درباره انتقال سفارت 
آمريكا به بيت المقدس گفته بود: «بايد حق مشروع دستيابى فلسطينى ها به پايتخت خود 

در اورشليم را به رسميت بشناسيم. قانون قوى ترين ها؛ همه چيز را به هم زده است».
نشريه «ويك» با اشاره به صحبت هاى «مكرون» او را به صورت پرنده اى به تصوير كشيده 

كه به سمت بادبادك بزرگ اعتماد به نفس ترامپ حمله مى كند!
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